
Protokół  Nr LIX/2023 

Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniu 29 czerwca 2023 r. 

w sali narad Urzędu Miejskiego w Bornem Sulinowie. 

LIX (59) Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 29 czerwca 2023 r. otworzył i jej 

przewodniczył Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol. 

Na wstępie stwierdził, że na ustawowy skład Rady – 15, w sesji uczestniczy 12 radnych, co 

stanowi quorum i podejmowane uchwały przez Radę będą prawomocne. 

Radni nieobecni: Magdalena Bugiel, Karolina Fornal i Artur Malinowski.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powitał Burmistrza Bornego Sulinowa Dorotę 

Chrzanowską, Zastępcę Burmistrza Bogdana Korpala, Skarbnika Gminy Lidię Ławrukajtis, 

Sekretarza Gminy Beatę Czarnecką-Herbaczewską, radcę prawnego Tomasza Wilickiego, 

Dyrektora Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Romana Romaniuka, Dyrektora Miejskiej 

Biblioteki Publicznej w Bornem Sulinowie Annę Gałązkę, Dyrektora Centrum Kultury i Rekreacji w 

Bornem Sulinowie Paulinę Undrych-Matkowską, przewodniczących jednostek pomocniczych 

gminy, radnych oraz wszystkich, którzy oglądają obrady. 

Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1, nr 2 i nr 3 do protokołu. 

Następnie Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przystąpił do realizacji punktu „Wnioski 

o zmianę porządku obrad sesji”. Zapytał, czy ktoś chce zgłosić wnioski w sprawie zmiany 

porządku sesji. 

Wniosków o zmianę porządku sesji nie zgłoszono. 

Porządek Sesji Rady Miejskiej w dniu 29 czerwca 2023 r. przedstawiał się 

następująco: 

1. Otwarcie obrad sesji i stwierdzenie quorum.  

2. Wnioski o zmianę porządku obrad sesji. 

3. Przyjęcie protokołów poprzednich Sesji Rady Miejskiej (Nr LVII/2023 z 25.05.2023 r. i Nr 

LVIII/2023 z 12.06.2023 r.). 
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4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w okresie między 

sesjami. 

5. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie między sesjami oraz z wykonania uchwał. 

6. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 

7. Wolna Trybuna. 

8. Informacja Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku na temat utrzymania dróg powiatowych 

w granicach administracyjnych Gminy Borne Sulinowo, w tym realizacja zadań inwestycyjno-

remontowych w 2022 roku oraz planowane do wykonania zadania na 2023 rok.  

9. Opieka zdrowotna w Gminie Borne Sulinowo, realizacja świadczeń medycznych w 2022 roku, 

kontrakty na 2023 rok, problemy i zamierzenia na przyszłość. 

Podjęcie uchwały w sprawie oceny sytuacji ekonomiczno-finansowej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie za rok 2022. 

10. Informacja na temat przygotowania Gminy Borne Sulinowo do sezonu turystycznego w 2023 

roku. 

11. Rozpatrzenie raportu o stanie Gminy Borne Sulinowo, w tym: 

1) debata nad raportem o stanie Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok; 

2) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania dla Burmistrza Bornego Sulinowa. 

12. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok, 

sprawozdania finansowego Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok oraz informacji o stanie 

mienia komunalnego Gminy Borne Sulinowo. 

Podjęcie uchwał w sprawach: 

1) rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Borne Sulinowo za 2022 

rok wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok; 

2) udzielenia absolutorium z tytułu wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok. 

13. Podjęcie uchwał w sprawach: 

1) powołania Zespołu Opiniującego kandydatów na ławników; 
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2) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 1 roku nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy części nieruchomości gruntowej o powierzchni 6m2 z 

nieruchomości oznaczonej działką nr 4/9 w miejscowości Borne Sulinowo); 

3) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 1 roku nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy części nieruchomości gruntowej o powierzchni 2500m2 z 

nieruchomości oznaczonej działką nr 87/119 w miejscowości Borne Sulinowo); 

4) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 3 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy części budynku o powierzchni użytkowej 21,78m2 wraz z 

gruntem o powierzchni 21,78m2 z nieruchomości gruntowej oznaczonej działką nr 6/9 w 

miejscowości Jeleń); 

5) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy części nieruchomości gruntowej o powierzchni 407m2 z 

nieruchomości oznaczonej działką nr 148/1 w miejscowości Krągi – oznaczona w terenie 

nr 71); 

6) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy części nieruchomości gruntowej o powierzchni 398m2 z 

nieruchomości oznaczonej działką nr 147/1 w miejscowości Krągi – oznaczona w terenie 

nr 75); 

7) wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo (dotyczy części nieruchomości gruntowej o powierzchni 429m2 z 

nieruchomości oznaczonej działką nr 147/1 w miejscowości Krągi – oznaczona w terenie 

nr 97, 106); 

8) zatwierdzenia skonsolidowanego bilansu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok; 

9) zbycia nieruchomości lokalowej stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczy 

lokalu mieszkalnego w m. Krągi 67/2); 

10) nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa 

(dotyczy nieruchomości oznaczonej działką nr 19/3 w miejscowości Piława); 

11) wprowadzenia czasowego zakazu sprzedaży, podawania i spożywania napojów 

alkoholowych na określonym obszarze części Miasta Borne Sulinowo w celu zapewnienia 

porządku publicznego na czas XVIII Zlotu Pojazdów Militarnych w Bornem Sulinowie; 
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12) zmieniająca uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatków w drodze inkasa, 

określenia inkasentów oraz wysokości wynagrodzenia za inkaso (zmiany w wykazie 

inkasentów); 

13) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2023 rok; 

14) wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 

2023-2034. 

14. Interpelacje i zapytania radnych. 

15. Wolne wnioski i informacje. 

16. Ustalenie terminu następnej sesji. 

17. Zamknięcie sesji. 

Punkty 1 i 2 porządku obrad zostały zrealizowane. 

Ad 3. Przyjęcie protokołów poprzednich Sesji Rady Miejskiej (Nr LVII/2023 z 

25.05.2023 r. i Nr LVIII/2023 z 12.06.2023 r.). 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że protokoły poprzednich Sesji Rady 

Miejskiej były wyłożone do wglądu i radni mieli możliwość zapoznania się z ich treścią. Zapytał, 

czy są uwagi do protokołów Nr LVII/2023 z 25.05.2023 r. i Nr LVIII/2023 z 12.06.2023 r. 

 Uwag do protokołów nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

przyjęciem protokołów Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie Nr LVII/2023 z 25.05.2023 r. i Nr 

LVIII/2023 z 12.06.2023 r.: 

 za głosowało 12 radnych, 

 głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Protokoły Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie Nr LVII/2023 z 25.05.2023 r. i Nr 

LVIII/2023 z 12.06.2023 r. zostały przyjęte. 
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Ad 4. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych 

w okresie między sesjami. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przedstawił informację o działaniach 

podejmowanych w okresie między sesjami o następującej treści: 

„W okresie od ostatniej sesji odbyła się sesja zwołana na wniosek Burmistrza Bornego Sulinowa, 

a mianowicie w dniu 12 czerwca 2023 r., której tematem było podjęcie uchwał w sprawach: 

1) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczyło 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej oznaczonej działką nr 499/1 w miejscowości 

Łubowo); 

2) zmieniającej uchwałę w sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi oraz ustalania wysokości stawki tej opłaty; 

3) zmieniającej uchwałę w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości; 

4) wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo (dotyczyło nieruchomości oznaczonej działką nr 31 w 

miejscowości Borne Sulinowo). 

W okresie międzysesyjnym odbyły posiedzenia poniższe komisje Rady Miejskiej w Bornem 

Sulinowie: 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza odbyła dwa posiedzenia, których tematem było: 

1. Ocena sytuacji ekonomiczno-finansowej Zakładu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie za 

rok 2022. 

2. Wypracowanie stanowiska w sprawie przyjęcia sprawozdania z wykonania budżetu Gminy 

Borne Sulinowo za 2022 rok i sprawozdania finansowego Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok 

oraz udzielenia absolutorium. 

3. Zaopiniowanie projektów uchwał będących przedmiotem Sesji Rady Miejskiej w Bornem 

Sulinowie zwołanych na 12 i 29 czerwca 2023 r.  

4. Omówienie sytuacji przedsiębiorców w gminie, wsparcie ze strony samorządu (istniejące i 

oczekiwane) i kierunki rozwoju gospodarczego gminy. 
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Komisja Rozwoju odbyła trzy posiedzenia – w tym jedno wyjazdowe, których tematyka 

przedstawiała się następująco:  

1. Wizytacja pól namiotowych, kąpielisk, obiektów sportowych i szlaków turystycznych. 

2. Ocena przygotowania Gminy Borne Sulinowo do sezonu turystycznego w 2023 roku, w tym 

podsumowanie wyjazdowego posiedzenia komisji. 

3. Opieka zdrowotna w Gminie Borne Sulinowo, realizacja świadczeń medycznych w 2022 roku, 

kontrakty na 2023 rok, problemy i zamierzenia na przyszłość. 

Ocena sytuacji ekonomiczno-finansowej Zakładu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie. 

4. Zaopiniowanie wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok w zakresie działania 

komisji. 

5. Zaopiniowanie projektów uchwał w zakresie działania komisji, będących przedmiotem sesji 

zwołanych na 12 i 29 czerwca 2023 r.  

Komisja Rewizyjna odbyła trzy posiedzenia, na których: 

1. Kontynuowała czynności kontrolne w Urzędzie Miejskim w Bornem Sulinowie. Przedmiotem 

kontroli był stan realizacji zadania inwestycyjnego pn. „Budowa sali gimnastycznej przy Szkole 

Podstawowej w Łubowie”.  

2. Rozpatrzyła sprawozdanie finansowe, sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Borne 

Sulinowo za 2022 rok wraz z opinią regionalnej izby obrachunkowej o tym sprawozdaniu oraz 

informację o stanie mienia komunalnego i na tej podstawie sporządziła wniosek o udzielenie 

Burmistrzowi Bornego Sulinowa absolutorium z tytułu wykonania budżetu Gminy Borne 

Sulinowo za rok 2022. 

Komisja skarg, wniosków i petycji nie odbyła posiedzeń. W okresie międzysesyjnym nie wpłynęły 

skargi, wnioski i petycje adresowane do Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 

W dniu 30 maja br. uczestniczyłem wraz z Wiceprzewodniczącym Rady Miejskiej Dariuszem 

Palickim w wystawie prac grupy malarskiej przy Borneńskim Uniwersytecie Trzeciego Wieku 

„Borne w oczach kobiet”. 

W dniu 1 czerwca br. radni uczestniczyli w uroczystym spotkaniu z okazji jubileuszu 30-lecia 

Bornego Sulinowa, na którym wręczono statuetki „Społecznik XXX-lecia” i listy gratulacyjne 

przedstawicielom organizacji pozarządowych i lokalnym przedsiębiorcom. 

W dniu 2 czerwca br. radni uczestniczyli w oficjalnym otwarciu obchodów 30-lecia Bornego 

Sulinowa.”. 
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Ad 5. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie między sesjami oraz z 

wykonania uchwał. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że wszyscy radni otrzymali 

sprawozdanie Burmistrza Bornego Sulinowa z działalności w okresie międzysesyjnym. 

Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 5 do 

protokołu. 

Po tym zapytał, czy ktoś z radnych ma uwagi, pytania, sugestie do sprawozdania.  

Uwag i pytań nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do Pani Burmistrz, czy chciałaby coś 

dodać do sprawozdania. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska odpowiedziała, że nie, dziękuję. 

Ad 6. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 

W punkcie sesji pn. „Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy” głos zabrała 

sołtys Sołectwa Jeleń Mariola Dębczyńska, która zapytała kiedy jest planowane przejęcie placu 

zabaw w Jelonku pod administrację Centrum Kultury i Rekreacji, ponieważ wszystkie place są 

bardzo ładnie, regularnie koszone, a tam jest ciągle jakiś problem. Koszą to rolnicy indywidualnie, 

ale coraz rzadziej można znaleźć takiego rolnika. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska odpowiedziała, że nie mieliśmy takich planów i niekoniecznie jest 

to pytanie tutaj na sesji, bo trudno jej dzisiaj zabrać zdanie, jeżeli spotyka się z takim pytaniem po 

raz pierwszy, nie było wcześniej takiej sugestii. Nadmieniła, że sołtysi mają fundusz sołecki i w 

ramach tych funduszy sołeckich mogą dbać o takie place, zarówno je kosić jak i też zatrudniać 

osoby, które będą wspierały w utrzymaniu tego placu. Do tej pory nie miała takich sygnałów, że 

jest problem z koszeniem czy też z utrzymaniem, chociaż wcześniej rozmawiał z nią radny i 

wskazywał, że może być tam problem i prosił o wykoszenie bodajże przed jakimś festynem, jeżeli 

dokładnie pamięta, ale też nie mieli planów przejęcia tego placu. Przyjrzymy się, czy jest taki 

problem. Po tym korzystając z okazji, że w sesji uczestniczy nowa sołtys Sołectwa Juchowo pani 
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Teresa Kęsicka, w imieniu radnych i swoim własnym bardzo serdecznie powitała ją na sesji, 

dziękując za przybycie. Jednocześnie życzyła jej wielu sukcesów i pomysłów do realizacji. 

Ad 7. Wolna Trybuna. 

W punkcie sesji pn. „Wolna Trybuna” głos zabrał mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. , który 

poruszył temat wykupu najmowanego przez niego mieszkania. Powiedział, że mieszka tu od 

samego początku, od 1 stycznia 1994 roku i chce wykupić mieszkanie. Pierwsza propozycja padła, 

że musi zapłacić 70% wartości mieszkania, a to jest blok, to jest po prostu slams, okna trzeba 

wymienić, podłogi wymienić, drzwi wymienić, bojler wymienić, kuchenkę wymienić. Zapytał, 

dlaczego jest tak drogo, kiedy np. jego mieszkanie, w którym się wychował w Warszawie, zostało 

sprzedane za 10 % wartości. Poinformował, że córka mieszka teraz w Niemczech, bo w latach 90-

tych tu pracy nie było żadnej dla obcych oczywiście, a teraz chciałby, aby ona tu miała 

mieszkanie. Jeśli ona przyjdzie i nie będzie chciała mieszkać, to te mieszkanie do gminy wróci. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol odpowiedział, że to nie jest tak. Jeśli pan wykupi 

to mieszkanie, już nie wróci, bo na jakiej podstawie. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. powiedział, że jak to weźmie, to chociaż córka przyjdzie i tu 

będzie mieszkać, a to jest mądry człowiek. Skończyła szkołę w Niemczech, bo tak się złożyło, a 

teraz on czeka czy będzie zmniejszone, czy nie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że uchwała rady z tego co wie to była i 

jest bonifikata 30% za mieszkanie. Zwrócił się do Zastępcy Burmistrza o udzielenie odpowiedzi. 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal odpowiedział, że zasady są takie, jakie ustala ustawa o 

gospodarce nieruchomościami w przypadku zbycia lokali komunalnych. Już drugi raz gmina 

poniosła nakłady na przygotowanie w celu zbycia jako najemcy tego lokalu. Wycenia lokal na 

dany moment rzeczoznawca majątkowy, my tego nie robimy samodzielnie. Rzeczoznawca 

majątkowy wycenia na zasadzie rynku, który panuje tutaj w Bornem Sulinowie. Nie ukrywa, że 

staramy się, żeby te ceny nie były najwyższe, nie należą do najwyższych. Od tej ceny jest ta 

bonifikata. Bonifikatę ustala rada i jest pewna polityka gminy w przypadku zbycia swoich lokali. 

Polityka mówi, od iluś tam lat stosuje to rada, że dla lokali na terenie Bornego w zabudowie 

wielorodzinnej budynkowej tzw. leningradów jest te 30% tej bonifikaty, tak że równo jest 
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traktowany jak inni najemcy. Większe bonifikaty stosuje rada i gmina na terenach wiejskich, gdzie 

zasób jest naprawdę w tragicznym stanie i wtedy te bonifikaty są udzielane w większym 

procencie. Niedawno dostał taką propozycję, skoro ma trudności z zapłatą, rozłożenie płatności 

na 10 rat, to jest do ustalenia jakie i tak dalej. Raty nie są oprocentowane, to jest wycena po 

bonifikacie i rozłożone jest na 10 rat bez odsetek. Tak mówi ustawa i jest to największa liczba rat, 

które można ustanowić. Tylko rada jest władna w indywidualny sposób przydzielić inną wartość 

bonifikaty. Rozumie radę od wielu lat, że chce politykę stanowić jedną dla wszystkich 

mieszkańców, żeby nie wyróżniać, że kto przyjdzie i wg jego woli. Tego nie ocenia najemca za ile, 

tylko rada to określa, a politykę ma taką, że 30% dla tego typu lokali. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. powiedział, że się z tym nie zgadza. 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal odpowiedział, że ma do tego prawo, ale on tego nie ustala, 

tylko ustala właściciel, a w imieniu właściciela działa rada. Jeśli uważa, że przyjdzie na sesję i  

uzyska większą bonifikatę, to co mają powiedzieć inni najemcy, którzy kupili lokale. Nie jesteśmy 

nieraz w stanie skłonić się do każdej prośby i do każdego kto ma wizję.  

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B.  powiedział, że mu nie o to chodzi, on chce tylko kupić 

mieszkanie, żeby jak córka wróci miała gdzie mieszkać.  

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal odpowiedział, że my tego nie uzależniamy od tego, czy córka 

wróci, czy nie wróci, to nie ma żadnego znaczenia. Kończąc stwierdził, że już tyle mówił i dość 

jasno wytłumaczył, a tylko rada jest władna zmienić zdanie swoje. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. zapytał, czy może złożyć wniosek, żeby to jeszcze raz 

rozpatrzyć i wziąć pod uwagę, że te Leningrady jak to nazywają, mają gwarancji tylko 50 lat. 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal odpowiedział, że obiekty budowlane trwają w okresie ich 

trwania i nie ma żadnych gwarancji. On po prostu zdatny jest do użytku i sobie trwa i jest. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. zapytał, czyli nic nie załatwię. 

Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal odpowiedział, że to nie jest uzależnione od niego i myśli, że 

wytłumaczył dość jasno. 
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Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. powiedział, że musimy wiedzieć jedną rzecz, tu w latach 45. 

ludzie przychodzili i dostawali wszystko za darmo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że Burmistrz wytłumaczył, że tą 

decyzję podjęła rada i rada jest władna tą decyzję zmienić. Polemika z Burmistrzem nie ma już 

większego sensu, bo nic nie uzyska od Burmistrza. Pan Burmistrz ani pani Burmistrz nie są do 

tego władni. Rada podjęła taką decyzję jaką podjęła, na wniosek, z Referatu otrzymała 

odpowiednią dokumentację. Stosowaliśmy takie same kryteria jak dla pozostałych mieszkańców 

miasta Borne Sulinowo i nie wie dlaczego by miał być wyłączony. Były tu różne osoby o większe 

bonifikaty, przedstawiały rachunki, że jakieś inwestycje prowadziły w tych mieszkaniach. Czy 

zgodne z prawem czy niezgodne, to już pomijamy. Zapytał, czy ma dokumentację o zmianie 

polepszenia jakości mieszkania, o jakichś pracach prowadzonych w swoim mieszkaniu i czy zgoda 

była właściciela na takie czynności. Przypomniał, że prawo lokalowe stanowi i mówi 

jednoznacznie, że najemca jest zobowiązany do prowadzenia i utrzymania mieszkania w 

należytym stanie, czyli podstawowe elementy jak nawet wymiana bojlera, jak łazienka, kafelki, 

inne rzeczy, prócz drzwi wejściowych i okien, należą do najemcy, tak jest zapisane w prawie 

lokalowym i tutaj nie zmieni tego. Wniosek może powtórnie złożyć, a my się możemy nad tym 

pochylić. Jeśli przedstawi jakiekolwiek dokumenty, że poczynił inwestycje w tym mieszkaniu, ma 

na to rachunki i odbyło się to za zgodą właściciela, to w tym momencie może dostać upust taki 

jeszcze większy. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. powiedział, że zrobił łazienkę, oczywiście malowanie, inne 

takie rzeczy, ale już np. okien nie wymieniał, bo to będzie ze 20, 30.000 w tej chwili 4 okna 

wymienić, w tym 2 balkonowe. Jak to dzisiaj byłoby jego, to by wymienił, a jak to jest nie jego, to 

po co mu to wymieniać. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że uchwała rady nie jest jednoznaczna 

z tym, że musi te mieszkanie kupić. Ma prawo je kupić, ale nie musi i nikt go nie zmusza za tą 

cenę kupić, dalej może w tym mieszkaniu mieszkać. Rada zrobiła tylko ukłon w jego stronę, że 

może je nabyć, ale to nie jest jednoznaczne, że musi je kupić. Może dalej mieszkać, nikt go z tego 

mieszkania nie usuwa. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. zapytał, czyli nic nie załatwię. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol odpowiedział, że to nie jest kwestia załatwienia,  

u nas się tu nic nie załatwia, ewentualnie wnioskuje. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa W. B. powiedział, że on wnioskował i nic z tego. Niech zostanie 

tak jak jest. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zasugerował złożenie powtórnego wniosku i 

przedstawienie dokumentacji, o jakiej mu mówił.  

Więcej głosu w Wolnej Trybunie nie zabierano. 

Ad 8. Informacja Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku na temat utrzymania 

dróg powiatowych w granicach administracyjnych Gminy Borne Sulinowo, w tym 

realizacja zadań inwestycyjno-remontowych w 2022 roku oraz planowane do 

wykonania zadania na 2023 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali informację pisemną 

zawierającą wykaz wykonywanych robót na drogach powiatowych na terenie Gminy Borne 

Sulinowo w 2022 roku oraz planowane do wykonania zadania inwestycyjne na rok 2023. 

Powyższa informacja została przesłana radnym wraz z zawiadomieniem i pozostałymi 

materiałami na sesję, która odbyła się 25 maja 2023 roku. 

Informacja Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku zawierająca wykaz wykonywanych robót 

na drogach powiatowych na terenie Gminy Borne Sulinowo w 2022 roku oraz planowane do 

wykonania zadania inwestycyjne na rok 2023 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zapytał, czy ktoś z radnych chce zabrać głos na 

temat dróg powiatowych w granicach administracyjnych gminy Borne Sulinowo. Powiedział też, 

że udziela głosu sołtysom, być może sołtysi będą mieli jakieś sugestie. 

Radna Elżbieta Niepelt korzystając z obecności Dyrektora Powiatowego Zarządu Dróg w 

Szczecinku podziękowała staroście, rejonowi, dyrektorowi za drogę, która została zrobiona z 

Juchowa do Radacza, bo niewątpliwie zdecydowanie to zwiększa bezpieczeństwo użytkowników 

tej drogi. Jednocześnie w imieniu mieszkańców zwróciła się z prośbą o zabezpieczenie środków w 

budżecie na wykonanie dokumentacji na odcinek drogi z Radacza do drogi krajowej, bo jeżeli 
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pojawią się jakieś środki, żeby po prostu była możliwość dokończenia tego zadania, bo jest to 

naprawdę potrzebne. Zgłosiła też mały mankament w miejscu skrzyżowania do miejscowości 

Obrąb, bo tam kałuża stoi, więc jest tam jakiś poziom tej drogi obniżony. Jeżeli ta woda będzie 

tam cały czas stała, to będzie się zapadało. Prosiła, aby ten odcinek drogi przejrzeć, a generalnie 

droga spełnia swoje zadanie i za to bardzo podziękowała.  

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk na wstępie podziękował 

radnej, że pochwaliła tak dużą inwestycję z Polskiego Ładu za prawie 12.000.000 zł. Odnosząc się 

do zastoiska wody, które powstało, poinformował, że wczoraj zostało to zgłoszone do 

wykonawcy. Jest gwarancja, wykonawca ma się do tego ustosunkować. Jeżeli chodzi o 

skrzyżowanie dróg powiatowych z Juchowa na Obrąb czy z Jeziorek na Obrąb, wczoraj 

postanowili wprowadzić dodatkowe oznakowanie - słupki prowadzące U-1a. One zostały wczoraj 

wkopane. Chcą pokazać podróżującym kierowcom, jak się jeździ zgodnie z przepisami, bo w tej 

chwili kierowcy skracają sobie i po prostu łamią oś, czyli łuk jezdni i zobaczą, co w tej kwestii 

będzie dalej. 

Radna Elżbieta Niepelt powiedziała, że w tej chwili na tym skrzyżowaniu, o którym pan dyrektor 

mówił, w związku z tym, że skracają sobie tę drogę pełno kamieni leży i to jest bardzo 

niebezpieczne dla motocyklistów - też miała takie uwagi, ale to zależy od kultury korzystania z 

drogi. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że kierujący 

pojazdem, który kieruje samodzielnie, powinien zwracać uwagę jakie warunki panują na jezdni. 

Te kamyki, czyli z kruszywa 031,5, jeżeli wiedzą o takiej informacji, zawsze sprzątają. 

Radna Anetta Chołody zwróciła się, żeby pochylić się nad przebudową drogi powiatowej z 

Łubowa do Czarnego Małego. Tam się łączą 2 powiaty drawski i szczecinecki, ale ta droga jest 

bardzo wąska. Tam jest wykoszone wokół, ale ciężko żeby przejechały 2 samochody i jest tam 

bardzo dużo dziur, 40 na godzinę góra, a jeździ ciężki sprzęt bodajże z Czarnego Małego czy z 

Łysinina, tam gdzie jest jakiś zakład.  

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że na tej 

drodze, czyli z Małego Czarnego do Łubowa jest pas drogowy około 3 i pół metra i tzw. lakówka. 

To nie jest, że ona jest wąska, tylko tak jest wykonana. Odnosząc się do prędkości, którą tam 
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stosują kierowcy powiedział, że przepisy obowiązują wszystkich. Poinformował, że tam będzie 

zmiana stałej organizacji ruchu, czyli na tym odcinku zostanie wprowadzone obniżenie tonażu do 

10 ton. W sprawie dziur powiedział, że to nie są dziury tylko wykruszenia i zawsze są przez 

Powiatowy Zarząd Dróg wykonywane czy to masą bitumiczną mineralną na zimno, czy w tej 

chwili wykonują, to się robi w sezonie letnim, grysami na sucho. Ma nadzieję, że już takich 

większych problemów nie będzie. 

Radna Anetta Chołody zapytała, kiedy będą znaki obniżenia tego tonażu poniżej 10 ton. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że w tej 

chwili jest wszystko na końcówce uzgodnień, bo to nie jest tak, że oni sami wprowadzają. To 

trzeba wszystko uzgodnić, czy to z policją, czy tutaj w tej kwestii z krajówką, czy wydziałem 

komunikacji, które wydaje ostateczną decyzję. Jak będzie wszystko już wykonane i będą mieli, 

oczywiście jeszcze jest wykonany projekt do zmiany stałej organizacji ruchu, zamówią znaki i 

ustawią. 

Sołtys Sołectwa Kucharowo Roman Słomiński zapytał, kto powinien skosić łuki drogi jak się 

wyjeżdża z drogi powiatowej na gminną czy odwrotnie. Jadąc teraz od siebie jest ściana trawy 

prawie do asfaltu, taki paseczek wykoszony, przód samochodu prawie na asfalt wychodzi, on nie 

widzi czy coś jedzie czy nie jedzie. Zapytał też, kiedy zostaną załatane dziury na odcinku drogi 

Juchowo-Mosina, bo są niektóre takie, że jak deszcz popada, to można koło urwać. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że w tej 

chwili wykaszają pobocza wzdłuż drogi. Łuki, które się łączą droga powiatowa z drogą gminną do 

granicy, powinien to zrobić Powiatowy Zarząd Dróg, czyli oni. Nie będzie mówił, że to gmina, ale 

zawsze z gminą współpracują i to później zostaje zrobione, ale skupiają się na ciągu. Jeżeli chodzi 

o te przysłowiowe dziury, to w tej chwili skończyli wykaszanie poboczy i zabierają się za remont 

cząstkowy grysami na sucho. Ma nadzieję, że jak pozwoli pogoda, bo takie czynności odnośnie 

remontu cząstkowego nie mogą się odbywać przy deszczu, to w ciągu 1,5 do 2 tygodni zostaną te 

przysłowiowe dziury zalepione. 

Sołtys Sołectwa Kiełpino Kazimierz Ziółkowski zapytał, kiedy będzie robiony odcinek drogi 

Kiełpino-Grabiążek. Poinformował, że tam było robione i z powrotem jest zapadlisko. 
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Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że na odcinku 

od drogi wojewódzkiej 171 w stronę Kiełpina, około kilometra 700-800 zaplanowali wykonanie 

dokumentacji budowlanej. Te takie zaniżenia i garby, tam stoją znaki czterdziestka, planują zrobić 

dokumentację na odcinku około 450 m wraz z 2 obiektami inżynierskimi, to są 2 przepusty. Jak 

wszystko dobrze pójdzie i dokumentacja będzie wykonana ma nadzieję, że ten odcinek drogi 

zostanie wykonany. 

Radna Marzena Gąsienica poruszyła kwestię dotyczącą odcinka drogi z miejscowości Łubowo do 

miejscowości Rakowo, to jest ulica Rakowska, na którym znajduje się obecnie ścieżka rowerowa. 

Zapytała, czy dotarła już do Dyrektora PZD informacja składana do radnego Rady Powiatu 

Arkadiusza Górki o możliwość utworzenia ścieżki dla pieszych, nawet utwardzonej po prostu tylko 

w jakiś sposób z racji tego, że największy w sezonie letnim jest tam natężony ruch, a niestety to 

jest droga, gdzie dosyć często przejeżdżają samochody ciężarowe i już samochód ciężarowy z 

osobowym nie jest w stanie się minąć, osobowy musi zjeżdżać trochę na pobocze. A do tego 

dochodzą jeszcze rowerzyści, którzy się tam teraz poruszają częściej.  

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że o tej 

informacji dowiaduje się pierwszy raz. Jeżeli przyjdzie pismo ustosunkuje się. Na dzień dzisiejszy 

w wieloletnim planie inwestycyjnym, jeżeli chodzi o wykonanie tej ścieżki, takich planów nie ma. 

Sołtys Sołectwa Starowice Rafał Zblewski powiedział, iż wie, że w końcu ma ruszyć droga 

Starowice-Jeziorna. Po tym poinformował, że w zeszłym roku przejeżdżali po drogach z panem 

dyrektorem i zapytał, czy jest szansa zrobienia nakładki od mostu starowickiego w stronę 

Starowic 500 m, ponieważ za rok, dwa nie będzie co remontować, trzeba będzie budować od 

nowa. Przypomniał, że droga w 2004 roku była zrobiona 1 warstwą asfaltu, ale on pęka strasznie. 

Czas by było poprawić go trochę i będzie dalej służył. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że jeżeli 

chodzi o drogę Starowice-Jeziorna faktycznie dostali dofinansowanie z Lasów Państwowych w 

wysokości 80% i ten odcinek gruntowy będzie remontowany, w tej chwili jest ogłoszony przetarg. 

Jeżeli chodzi o nakładkę odwołał się do wieloletniego planu inwestycyjnego, takich działań 

odnośnie tego remontu nie ma. Zauważył, że w Gminie Borne Sulinowo dużo się wykonuje 

remontów czy przebudów drogowych. Jako Powiatowy Zarząd Dróg ma pod zarządzaniem ponad 

500 km dróg i 5 gmin. Wie, że fajnie byłoby każdej gminie, co rusz, ileś kilometrów robić, chociaż 
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się faktycznie starają, tutaj cały powiat i starosta Krzysztof Lis, ale trzeba zrozumieć, że nie każdej 

gminie trzeba każdego roku zrobić. Dlatego tej drogi nie ma. Jeżeli będzie faktycznie się działo coś 

takiego grożącego odnośnie stanu technicznego, będą się nad tym pochylać. 

Radny Dariusz Palicki zabrał głos odnośnie drogi powiatowej łączącej Borne Sulinowo z Krągami, 

ze Szczecinkiem i powiedział, że z Bornego Sulinowa jest bardzo duże natężenie ruchu. Zapytał, 

czy jakieś działania w najbliższych latach będą podejmowane, żeby coś z drogą zrobić, tym 

bardziej, że niedługo będzie oddana pod koniec roku ścieżka rowerowa, która będzie miała 

bardzo ładną nakładkę asfaltową, a ta droga jednak pozostawia wiele do życzenia, jeśli chodzi o 

stan techniczny. Zapytał też, czy jest planowane zrobienie na tym odcinku oznakowania 

poziomego - linii, które naprawdę poprawiają stan bezpieczeństwa jazdy jeśli jest mgła lub silny 

deszcz. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że jeżeli 

chodzi o remont drogi Krągi-Borne takich planów nie ma. Jeżeli chodzi o oznakowanie poziome 

będą składać zapytanie do oferentów i jeżeli zmieści się w kwotach, które ma w budżecie, będą 

wykonywać oznakowanie poziome w tym roku. 

Radny Paweł Sztyler podziękował za częściowe obniżenie poboczy na trasie Jelonek-Jeleń i 

zapytał, czy będzie w tym roku możliwość kontynuacji obniżenia poboczy, zwłaszcza że ścieżka 

rowerowa, która powstaje, właśnie będzie przebiegała tą drogą powiatową. Pobocza wyrastają 

ponad drogę asfaltową miejscami do 30-40 cm na większości odcinka. Poruszył też sprawę mostu 

zlokalizowanego na tej drodze, szczególnie najazdów, które bardzo mocno się obniżają i 

niebawem te najazdy łączące się z mostem mogą nie wytrzymać. Ponadto zapytał, czy będzie coś 

się działo na drodze powiatowej z Jelenia do Ciemina i do Łączna. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk powiedział, że jeżeli chodzi 

o to ostatnie pytanie, tego nie wie. Jeżeli chodzi o drogę Jelonek-Jeleń tam poczynili ścinkę 

poboczy wraz z poszerzeniem tych poboczy od wjazdu do Jelonka do tego mostku. Czy dalej 

będzie nie obiecywał, bo tych poboczy mają prawie 1000. Wszędzie też są takie problemy i 

zobaczą jak to wyjdzie. Odnośnie mostku powiedział, że 2 lata temu wykonali oczyszczenie tego 

mostu, zostały barierki odmalowane i inne elementy, a te zaniżenia, które były czyli tzw. uskoki 

zostały przez Powiatowy Zarząd Dróg wyprofilowane, tak że tam w tej chwili tak nie jest jak było. 
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Jeżeli chodzi o pobocza, o których mówił radny, że 30-40 cm, to się z tym nie zgodził. Są one 

zawyżone, ale nie w takim stopniu. Postarają się to wykonać, jeżeli moce przerobowe pozwolą. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że są prowadzone prace na drodze 

Borne Sulinowo-Krągi przy ścieżce, co rzeczywiście bardzo cieszy, że ścieżka powstanie, ale chodzi 

o względy bezpieczeństwa przy tych pracach. Jadąc tą drogą, a prace są wykonywane, dochodzi 

do różnych sytuacji. Nie ma żadnych oznaczeń ani światła, ani mijanki, nikt nie steruje tym 

ruchem, praktycznie każdy na każdego najeżdża. Widział na własne oczy i sam nawet miał taką 

sytuację, że mogło dojść do stłuczki. Zwrócił się o zdyscyplinowanie wykonawcy, żeby dostosował 

się do warunków, bo przecież chyba obowiązuje jakaś sygnalizacja, żeby można było kulturalnie 

się wyminąć. Prosił też, żeby na odcinku Borne Sulinowo-Krągi w okresie jesiennym - bo zawsze 

jest tak, że po okresie letnim temperatura jest wysoka, asfalt jakby się zwężał i są poprzeczne 

garby - te garby przed zimą zostały usunięte bo samochód wpada w poślizg. To jest co 2 lata 

naprawiane, ale prosił, żeby o tym pamiętać. Powiedział też, że ma być budowany chodnik z 

drugiej strony na Orła Białego i na całym odcinku, poza początkiem od Alei Niepodległości, na tej 

drodze nie ma pasów. Zapytał, jak ludzie mają przechodzić. Jest kuriozalna sytuacja, że 

przechodzą, gdzie chcą, jak chcą, ze skrzyżowania na skrzyżowanie. Jest zlot militarny, są imprezy 

cykliczne, ludzie w każdym momencie przechodzą. Jakby były pasy, to wtedy kierowca czy ten, 

który idzie pierwszy wie, którędy ma przejść. W tym zakresie jest sugestia mieszkańców, którzy 

mu sygnalizowali, a on panu Burmistrzowi, bo należałoby to uczynić teraz przy tej ścieżce, która 

będzie, chodnik ma być tam wybudowany. Nawiązał też do wypowiedzi radnego z Jelenia, który 

zapomniał o jednej rzeczy. Jest budowana ścieżka rowerowa i ona jakby z Krągów idąc przez las 

wychodzi w Jelonku. Sytuacja jest taka, że odcinek 80 m nie ma drogi, bo asfalt się kończy w 

Jelonku w pewnym momencie. Na tym odcinku 80 m są dziury wybite, kałuże i etcetera. Zapytał, 

czy nie dałoby rady tego odcinka utwardzić, zrobić, dostosować do obecnych 2 odcinków, które 

tam powstały. Zasugerował położenie destruktu czy cokolwiek, żeby położyć na odcinku 80 m. 

Jest to droga powiatowa i należałoby to uzupełnić, bo ludzie wjeżdżając rowerem czy 

samochodem, wjeżdżają w dziurę i później wyjeżdżają znowu na asfalt. Nawiązał do odpowiedzi 

Dyrektora PZD odnośnie drogi Jeziorna-Starowice, że jak nie ma to nie ma, ale to tak raczej nie 

powinno być, bo szkoda tego odcinka 500-600 metrów drogi, jak popęka nie będzie całkowicie 

drogi. Zasugerował dogadanie się z Lasami Państwowymi, jest to droga publiczna użytkowana 

również przez transport leśny, może by chciały partycypować w kosztach naprawy. 
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Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że poszły 2 

wnioski do Lasów Państwowych o dofinansowanie, czyli na Starowice-Jeziorna i drugi wniosek na 

wykonanie przebudowy 2 przepustów, czyli tutaj Starowice-Borne. Jeden wniosek przeszedł, 

drugi przepadł i zwrócił się z prośbą do przewodniczącego (pracuje w lasach państwowych) o 

pomoc w tej sprawie. Odnosząc się do robót prowadzonych na drodze Krągi-Borne powiedział, że 

na odcinku drogi są przeprowadzane prace w związku z budową ścieżki rowerowej i to jest 

inwestycja Marszałka Województwa Zachodniopomorskiego. Jeżeli chodzi o wykonawców, 1,5 

czy 2 tygodnie temu upomniał i zdyscyplinował ich, żeby prace nie prowadzić na całym ciągu, 

tylko zgodnie z projektem tymczasowej organizacji ruchu. Kierownik odpowiedzialny za prace 

wykonywane na tym odcinku zadeklarował, że światła wprowadzi. Dzisiaj jechał i nie ma korków, 

więc nie wie, co przewodniczący widział, którędy jeździ, ale korków już nie było i ruch jest taki 

jaki powinien być. Jednocześnie przyznał, że korki były wcześniej.   

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol  odpowiedział, że możemy tutaj sobie 

dywagować, kto kiedy jeździ, ale chodzi o bezpieczeństwo. Jeśli się zajmuje pas drogowy w innym 

kierunku, a z naprzeciwka jedzie samochód, skąd ma wiedzieć, kto jedzie z naprzeciwka, jeśli nikt 

nie stoi na drodze na drugim pasie ruchu i nie kieruje tym ruchem. Ktoś ten ruch musi wstrzymać, 

bo nie może być tak, że on staje i nie wie, czy będzie miał stłuczkę, czy jej nie będzie miał, a jedzie 

pod górkę. Uważa, że to żaden problem, żeby fizycznie stanął człowiek w koszulce i z lizakiem 

kierował tym ruchem. Zapytał, czy ma to zgłosić na policję, ale chyba nie o to chodzi. 

Poinformował, że wczoraj jechał i nie było nikogo, jechał pod górkę i stanął, bo nie wiedział czy 

ma ruszać czy ma nie ruszać i o to mu głównie chodzi. Stwierdził, że to nie jest tak, kiedy on 

jeździ, bo to nie tylko on jeździ, jeżdżą mieszkańcy nie tylko z gminy, ale z całego kraju ludzie tu 

przyjeżdżają. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że zgadza się 

tylko do jednej kwestii, że faktycznie tak było, ale teraz (kierownik jeździ, który sprawdza drogi) 

takich utrudnień już nie ma. Tutaj państwo nawet mówią, iż dzisiaj widzieli, że kierują ruchem 

drogowym, dlatego nie będzie dywagował, czy to jest prawda czy nie. Uważa, że poprawiło się, 

osobiście interweniował w tej sprawie i przekazał Burmistrzowi, że ta sytuacja się poprawi. 

Odnośnie drogi Krągi-Borne powiedział, że ta droga jest zbudowana z tzw. płyt. Tam została 

nałożona nakładka i z tego efektu powstają tzw. spękania odbite, czyli na szczelinie tych płyt to 
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wszystko pracuje. 3-4 lata temu postarali się te większe garby obniżyć i teraz nie ma aż tyle 

garbów. Jeżeli powstaną większe garby, będą je na pewno usuwać. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że on mówił o okresie jesiennym. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk odpowiedział, że mówił 

ogólnie, jeżeli powstaną będą usuwane. Odcinek Krągi-Borne zawsze jest sypany solą, wyłącznie 

PUK to może potwierdzić, dlatego te skutki, bo nie sypią mieszanką solno-piaskową, tylko samą 

solą i te efekty, które w tej chwili widzimy, mogą być tym spowodowane. Odnośnie przejść dla 

pieszych i oznakowania D-6 przy ul. Orła Białego powiedział, że sprawdzi jak wyglądał projekt 

stałej organizacji ruchu i wtedy będzie wiedział. Nikt mu wcześniej nie przekazywał, że jest taki 

tam problem. Odnośnie drogi gruntowej w Jelonku powiedział, że ten odcinek jest faktycznie w 

takim stanie niezbyt ciekawym. Jeżeli ta ścieżka się zakończy, to postarają się tam na tyle, ile 

będzie możliwe, ale nie obiecywał, to zadanie wykonać - chyba z kruszywa łamanego 031,5.  

Radna Irena Lis powiedziała, że jest w stałym kontakcie z panem dyrektorem i nie może narzekać, 

bo o co poprosi, to jest zrobione. Zwróciła się do Dyrektora PZD, żeby pochylić się w przyszłym 

roku i umożliwić nam też dobry dojazd do Szczecinka przez Kądzielnię. Rozmawiali o jednej 

nakładce, która by połączyła tą nową drogę już jak się wjeżdża do Kądzielni. Tam nie jest duży 

odcinek, ale są takie dziury, że gdyby to się udało zrobić, to by było super. Nawiązując do 

wypowiedzi sołtysa z Kucharowa powiedziała, że tam w dalszym ciągu w tym odcinku drogi 

powiatowej, najgorszy odcinek jest przy bazie w Mosinie.  

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk podziękował radnej za miłe 

słowa. Odnośnie odcinka drogi przez Kądzielnię powiedział, że jeżeli się uda znaleźć środki 

finansowe, to na pewno w pierwszej kolejności będą chcieli to zrobić. Odcinek drogi przy bazie 

Mosina jest prosty i tam ścięli pobocze po 2 stronach, czyli ruch pojazdów z obydwu stron na 

pewno się polepszył. Odwodnienie, które tam powstało na pewno wspomoże. Jeżeli środki 

finansowe się znajdą, postarają się zrobić. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska nawiązując do poruszonej kwestii drogi Krągi-Borne Sulinowo 

powiedziała, że rokrocznie monitorują do starosty i zwracają się z pismami o zwrócenie uwagi na 

tą drogę, o ewentualną naprawę, czy też po prostu o możliwość modernizacji tego przejazdu. 

Kilka razy też osobiście rozmawiała ze Starostą. Główny problem tej drogi polega na tym, że są 
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tam te płyty betonowe i koszt inwestycji związany z przebudową tej drogi byłby też pewnie 

znacznie większy niż w normalnym zakresie. Starosta zna sytuację tej drogi i być może w 

momencie, kiedy pojawią się kolejne środki zewnętrzne, będzie przewidziany taki remont. 

Rozumie, że mają swoje plany inwestycyjne, tak jak my również, ale czasami są takie sytuacje, że 

pozyskujemy środki zewnętrzne i faktycznie możemy te drogi zrobić. Jeśli chodzi o ten kawałek 

odcinka w Jelonku gdzie jest ta ścieżka, to na ostatniej radzie budowy ten temat był poruszany. 

Mamy nadzieję, że to w jakiś sposób być może będzie uwzględnione i uda się jeszcze poprawić, 

połączyć tą ścieżkę, czy też ewentualnie wzmocnić tą nawierzchnię, żeby też to w jakiś sposób 

wyglądało. Na koniec podkreśliła, że potrzeb drogowych mamy bardzo dużo i o tym wiemy i my 

tutaj, jeśli chodzi o drogi gminne, i też drogi powiatowe. Może drogi krajowe i wojewódzkie są na 

terenie naszej gminy trochę w lepszym stanie, ale nie mamy akurat ich dużo. Podziękowała 

Powiatowemu Zarządowi Dróg, Staroście, Radzie Powiatu, bo z całą uczciwością musimy 

powiedzieć, że jednak sporo tych inwestycji na terenie naszej gminy jest prowadzonych i nie 

zapominają o naszej gminie. Oczywiście, że chcielibyśmy więcej i prosimy też o więcej, niemniej 

jednak dziękujemy za to, co jest wykonywane. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przypomniał radnej Irenie Lis, że to nie jest 

koncert życzeń. Koncert życzeń jest w telewizji Śląsk, jak dobrze pamięta, można obejrzeć, a tu 

jest bezpieczeństwo na drogach, to przede wszystkim jest naszym priorytetem, o tym 

obradujemy. Po tym udzielił głosu mieszkańcowi Bornego Sulinowa. 

Mieszkaniec Bornego Sulinowa powiedział, że mieszka przy ulicy Słowackiego 1 i z tego, co się 

orientuje ma rozpocząć się przebudowa ulicy. Analizując dokumentację projektową zauważył 

błąd, gdyż nie ma możliwości przejścia przez jezdnię dla pieszych zgodnie z przepisami, czyli po 

oznakowanym przejściu. Idąc ulicą Słowackiego w kierunku naszej głównej ulicy prawą stroną 

przy budynku nr 1 wchodzimy w ścianę budynku byłej wartowni. Ściana budynku jest 

zewnętrzna, zlokalizowana jest w linii krawężnika. Chcąc dojść do przejścia dla pieszych, chodnik 

kończy się na ścianie budynku. Dalej przejście dla pieszych jest dopiero w odległości 4-5 metrów. 

Chcąc przejść na drugą stronę ulicy w stronę kościoła, trzeba przejść nieprawidłowo, po prostu 

przez jezdnię niezgodnie z przepisami. Jeżeli jakiś wypadek nastąpi w tym momencie, to kto 

będzie odpowiadał za to.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że odpowiedzi udzieli Zastępca 

Burmistrza, ale z tego co wie wartownia ma być rozebrana. 
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Zastępca Burmistrza Bogdan Korpal odpowiedział, że ten budynek planujemy rozebrać i chodnik 

będzie połączony, przejście będzie udrożnione. To jest jeden z pierwszych budynków wartowni, 

który będzie rozebrany. W tej chwili toczy się postępowanie administracyjne u Powiatowego 

Inspektora Nadzoru Budowlanego. Będziemy mieli stosowną decyzję i to w trakcie inwestycji 

będziemy wykonywać. Akurat tutaj ten problem widzimy, widzieliśmy i go rozwiążemy. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Ad 9. Opieka zdrowotna w Gminie Borne Sulinowo, realizacja świadczeń 

medycznych w 2022 roku, kontrakty na 2023 rok, problemy i zamierzenia na 

przyszłość. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali informację pisemną 

na temat opieki zdrowotnej w Gminie Borne Sulinowo. Poinformował, że tematem zajmowała się 

Komisja Rozwoju. Po tym zwrócił się do przewodniczącego Komisji Rozwoju o opinię. 

Powyższa informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler przeczytał opinię komisji w brzmieniu: 

„Komisja Rozwoju zapoznała się z przygotowaną informacją pisemną na temat funkcjonowania 

Zespołu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie oraz uzyskała wiele informacji od Dyrektora 

Zespołu dotyczących stanu opieki zdrowotnej w Gminie Borne Sulinowo i bieżącej działalności. 

Zakres świadczonych usług podstawowej opieki zdrowotnej nie uległ zmianie i obejmuje 

świadczenia lekarza POZ, położnej POZ, pielęgniarki POZ, pielęgniarki szkolnej oraz świadczenia 

transportu sanitarnego. Dostęp do lekarza pierwszego kontaktu jest zaspokojony na 

odpowiednim poziomie, przy wsparciu lekarzy wspomagających. 

W ZOZ jest zabezpieczony także dostęp do usług lekarza pediatry celem zabezpieczenia opieki 

nad dziećmi. 

W Zespole Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie są świadczone usługi zdrowotne 

ambulatoryjnej opieki specjalistycznej i leczenia stomatologicznego w zakresie poradni: chirurgii 

ogólnej, położniczo-ginekologicznej, wenerologii i dermatologii, stomatologii ogólnej i dziecięcej 
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oraz protetyki. Działalność poradni okulistyki została zawieszona, jednakże cały czas są 

prowadzone intensywne poszukiwania lekarza okulisty. 

Komisja docenia starania Dyrektora Zespołu w kierunku pozyskania lekarzy w każdym zakresie 

świadczenia usług zdrowotnych tj. podstawowej opiece zdrowotnej i ambulatoryjnej opiece 

specjalistycznej, chociaż w dalszym ciągu są problemy w pozyskaniu lekarzy do pracy w naszej 

placówce zdrowia. 

Ważnym aspektem funkcjonowania Zespołu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie jest dobra 

kondycja finansowa, gdyż wysokość środków finansowych uzyskiwanych z prowadzonej 

działalności medycznej, na chwilę obecną zapewnia płynność finansową jednostki. 

Komisja Rozwoju docenia także starania na rzecz poprawy usług medycznych, a tym samym 

podnoszenia standardu placówek wchodzących w skład Zespołu Opieki Zdrowotnej w Bornem 

Sulinowie, poprzez doposażenie pomieszczeń medycznych i administracyjnych w nowe meble 

oraz urządzenia i sprzęt niezbędny do prawidłowego funkcjonowania. 

Koszty zakupu zostały pokryte z własnych środków finansowych Zespołu Opieki Zdrowotnej. 

Podsumowując, Komisja Rozwoju pozytywnie oceniła działalność Zespołu Opieki Zdrowotnej w 

Bornem Sulinowie w zakresie realizacji świadczeń medycznych i nie wniosła zastrzeżeń. 

Na posiedzeniu komisja także dokonała oceny sytuacji ekonomiczno-finansowej Samodzielnego 

Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie za rok 2022 w oparciu o 

przedłożony raport i wydała opinię pozytywną. 

Z powyższego raportu wynika, że za 2022 rok Zespół Opieki Zdrowotnej osiągnął stratę w 

wysokości 92.159,27 zł, jednakże wygenerowany przez lata zysk i przekazywany na zwiększenie 

kapitału zapasowego pozwolił na pokrycie poniesionej straty.  

Generowanie od kilku lat zysku z prowadzonej działalności daje zabezpieczenie finansowe 

jednostki w przypadku nieprzewidzianych zdarzeń losowych.”. 

Pisemna opinia Komisji Rozwoju w tym zakresie stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy mają uwagi, pytania 

do informacji. 
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Uwag i pytań nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol podziękował Dyrektorowi Powiatowego Zarządu 

Dróg w Szczecinku za obecność w obradach Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie oraz stwierdził, iż 

myśli, że nasze prośby zostaną załatwione w jakiejś mierze i uwzględnione w planach na rok ten i 

przyszły. 

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Szczecinku Roman Romaniuk opuścił obrady Rady 

Miejskiej. 

W dalszej kolejności Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeszedł do podjęcia 

uchwały w sprawie oceny sytuacji ekonomiczno-finansowej Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie za 2022 rok. Powiedział, że art. 53a ust. 1 ustawy z dnia 

15 kwietnia 2011 r. o działalności leczniczej nakłada na kierownika samodzielnego publicznego 

zakładu opieki zdrowotnej obowiązek sporządzenia i przekazania do 31 maja każdego roku 

podmiotowi tworzącemu raportu o sytuacji ekonomiczno-finansowej samodzielnego publicznego 

zakładu opieki zdrowotnej. Spełniając ustawowy obowiązek Dyrektor ZOZ w Bornem Sulinowie 

25 maja 2023 r. złożył w Urzędzie Miejskim raport o sytuacji ekonomiczno-finansowej 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie. Raport został 

przygotowany na podstawie sprawozdania finansowego za poprzedni rok obrotowy i zawiera w 

szczególności analizę sytuacji ekonomiczno-finansowej za poprzedni rok obrotowy, prognozę 

sytuacji ekonomiczno-finansowej na kolejne trzy lata obrotowe wraz z opisem przyjętych 

założeń. Rozporządzenie Ministra Zdrowia z dnia 12 kwietnia 2017 r. w sprawie wskaźników 

ekonomiczno-finansowych niezbędnych do sporządzenia analizy oraz prognozy sytuacji 

ekonomiczno-finansowej samodzielnych publicznych zakładów opieki zdrowotnej określiło 

wskaźniki ekonomiczno-finansowe oraz sposób obliczania niniejszych wskaźników. Wskaźniki 

zawarte w raporcie uzasadniają pozytywną ocenę sytuacji ekonomiczno-finansowej 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie. Zgodnie z art. 53a 

ust. 4 cytowanej na wstępie ustawy organ tworzący dokonuje oceny sytuacji ekonomiczno-

finansowej samodzielnego publicznego zakładu opieki zdrowotnej na podstawie przedłożonego 

raportu. Zapytał o opinie Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. Zespół Opieki Zdrowotnej - podobnie jak w 2021 r. – w 2022 r. osiągnął 
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ujemny wynik finansowy - stratę w kwocie 92.159,27zł. Niemniej jednak sytuacja ZOZ jest 

stabilna, ponieważ w latach poprzednich Zespół osiągał zyski, które były przekazywane na 

zwiększenie kapitału zapasowego. Strata spowodowana była zwiększonymi kosztami amortyzacji 

środków trwałych oraz zwiększonymi kosztami wynagrodzeń pracowników medycznych i 

niemedycznych związanych z działalnością medyczną. Strata za rok 2022 zostanie pokryta z 

wypracowanego przez lata funduszu zakładowego, który na dzień 31 grudnia 2022 r. wynosił 

1.373.660,98zł, co jest zgodne z art. 57 ust.2 pkt 1 ustawy o działalności leczniczej. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy ktoś ma jeszcze 

pytania. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały w sprawie oceny sytuacji ekonomiczno-finansowej Samodzielnego Publicznego Zakładu 

Opieki Zdrowotnej w Bornem Sulinowie za rok 2022: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/925/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie oceny sytuacji ekonomiczno-finansowej Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Bornem Sulinowie za rok 2022 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik 

nr 10 do protokołu. 

Ad 10. Informacja na temat przygotowania Gminy Borne Sulinowo do sezonu 

turystycznego w 2023 roku. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali informacje pisemne 

na temat przygotowania Gminy Borne Sulinowo do sezonu turystycznego w 2023 roku, 

przygotowane przez Referat Promocji, Turystyki i Komunikacji Społecznej Urzędu Miejskiego, 

Centrum Kultury i Rekreacji oraz Miejską Bibliotekę Publiczną w Bornem Sulinowie. 
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Powyższe informacje stanowią załączniki nr 11, nr 12 i nr 13 do protokołu. 

Poinformował, że tematem zajmowała się Komisja Rozwoju i zwrócił się do przewodniczącego 

tejże komisji o przedstawienie opinii o stanie przygotowania Gminy Borne Sulinowo do sezonu 

turystycznego w 2023 roku. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler przeczytał opinię komisji w brzmieniu: 

„Komisja Rozwoju na posiedzeniu w dniu 27 czerwca 2023 r. zajmowała się stanem 

przygotowania Gminy Borne Sulinowo do sezonu turystycznego w 2023 roku. 

Członkowie komisji zapoznali się z informacjami przygotowanymi przez Referat Promocji, 

Turystyki i Komunikacji Społecznej Urzędu Miejskiego, Centrum Kultury i Rekreacji oraz Miejską 

Bibliotekę Publiczną. 

Jak co roku, analizę tematyki komisja poprzedziła posiedzeniem wyjazdowym w dniu 26 czerwca 

br. w celu bezpośredniego zapoznania się ze stanem przygotowania Gminy Borne Sulinowo na 

przyjęcie turystów i zapewnienia im odpowiedniej - w miarę możliwości finansowych - bazy do 

wypoczynku. 

Członkowie komisji zwizytowali poniższe tereny: kąpieliska – plaże strzeżone Marina i 

„Słoneczna” w Bornem Sulinowie, teren rekreacyjny – plażę „Zieloną” oraz slip przy oczyszczalni 

ścieków w Bornem Sulinowie, tereny Arboretum i tzw. „leśnej klasy” z parkingiem dla wędkarzy 

w Zatoce Cichej w Bornem Sulinowie, stanicę kajakową i pole namiotowe przy ul. Sportowej w 

Bornem Sulinowie, teren rekreacyjny – plażę niestrzeżoną przy ul. Nadbrzeżnej w Bornem 

Sulinowie, przystań kajakową w Liszkowie, tereny rekreacyjne - plaże w Piławie, Dąbrowicy, 

Silnowie Dolnym i Jeleniu oraz tereny sportowo-rekreacyjne w Noblinach, Rakowie i Krągach. 

Zwizytowano również trasę rowerową „Pojezierzy Zachodnich” na odcinkach Borne Sulinowo – 

Łubowo i Krągi – Jelonek. 

Z obserwacji uzupełnionych informacjami Dyrektora Centrum Kultury i Rekreacji Pauliny 

Undrych-Matkowskiej i inspektora ds. promocji i turystyki Urzędu Miejskiego Dariusza Tederko 

wynika, że na wielu obiektach były prowadzone lub będą podjęte działania w kierunku poprawy 

wizerunku i estetyki terenów rekreacyjnych. Działania te mają na celu naprawę i konserwację 

istniejącej infrastruktury, dbanie o czystość terenu, opiekę nad znajdującą się tam zielenią, 

zapewnienie odpowiedniej liczby koszy na śmieci, usadowienie toalet czy małej architektury. 
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Jak co roku ważnym elementem sezonu turystycznego w Gminie Borne Sulinowo są imprezy 

kulturalne, sportowe i turystyczne, których organizatorami bądź współorganizatorami są Miejska 

Biblioteka Publiczna, Centrum Kultury i Rekreacji i Urząd Miejski. W okresie wakacyjnym, chcąc 

uatrakcyjnić pobyt turystom i miejscowym mieszkańcom, przy zachowaniu wszelkich możliwych 

środków bezpieczeństwa, zostanie zorganizowanych kilkanaście imprez kulturalnych i 

sportowych. 

Centrum Kultury i Rekreacji oraz Miejska Biblioteka Publiczna będą uczestniczyć w organizacji 

zajęć wakacyjnych dla dzieci, udostępniając swoją bazę, instruktorów, a także realizując 

powierzone Gminie Borne Sulinowo ponadgminne zadania w zakresie kultury. Zaplanowano dla 

dzieci liczne warsztaty artystyczne w świetlicach wiejskich oraz w Bornem Sulinowie, a także 

wycieczki i wyjazdy do kina. Przez cały okres wakacji animator sportu  będzie wspierał świetlice 

wiejskie w działaniach mających na celu aktywne spędzanie czasu wolnego przez dzieci z 

obszarów wiejskich. 

Ważnym elementem każdego sezonu turystycznego jest posiadanie bazy sportowej 

zlokalizowanej przy ul. Sportowej oraz kompleksu boisk Orlik 2012 w Bornem Sulinowie, co 

znacząco wpłynęło na poszerzenie oferty wypoczynkowej w tym obszarze.  

Z informacji przygotowanej przez Dyrektora CKiR wynika, że wiele organizacji i klubów 

sportowych, doceniając stworzone warunki do realizacji zajęć sportowych i rekreacyjnych na 

świeżym powietrzu, zdecydowało się na przyjazd do Bornego Sulinowa. 

Analizując przygotowanie miejsc kąpielowych i pól biwakowych usytuowanych na terenie Gminy 

Borne Sulinowo pod kątem przydatności do użytkowania i wyposażenia w infrastrukturę zdaniem 

komisji pole biwakowe w Łubowie jest wzorem, który należy powielać na terenie całej gminy, 

poprzez tworzenie na pozostałych terenach przyłączy energetycznych i wodno-kanalizacyjnych w 

celu wydzierżawienia podmiotom prywatnym. Pole biwakowe jest dzierżawione od 2014 roku, a 

dzierżawca stale rozbudowuje infrastrukturę, która dobrze wkomponowuje się w ukształtowanie 

terenu oraz trafia w potrzeby turysty. Jest to najbardziej zadbany teren w Gminie Borne Sulinowo 

przeznaczony do przyjmowania turystów z namiotami, kamperami i przyczepami kempingowymi. 

Problemem jednak pozostaje w dalszym ciągu fatalny stan techniczny pomostu, chociaż 

dzierżawca przed każdym sezonem turystycznym dokonuje wymiany jego poszycia. 
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Zdaniem Komisji Rozwoju instytucje kultury, które zajmują się organizacją działalności 

rekreacyjnej na terenie gminy, nie są w stanie fizycznie, kadrowo i finansowo zabezpieczyć 

potrzeb poprawnego funkcjonowania miejsc wypoczynku. 

Komisja wnioskuje o pilne przystąpienie do zaprojektowania oraz wdrożenia procedur 

związanych w wybudowaniem przyłączy energetycznych i wodno-kanalizacyjnych celem 

możliwości przekazania w dzierżawę terenów na lata następne, na których zlokalizowane są 

miejsca kąpielowe i pola biwakowe. 

W wyniku dużej intensywności przejazdów ścieżką rowerową na odcinku Borne Sulinowo - 

Łubowo oraz stwierdzonych uszkodzeń, będących wynikiem wandalizmu (przykładem most 

kolejowy na rzece Piławie), komisja wnioskuje o sprawdzenie możliwości zainstalowania 

monitoringu wizyjnego celem zapobiegania aktom wandalizmu. 

W trakcie przejazdu komisji po terenach biwakowych i zwyczajowych miejsc do kąpieli 

stwierdzono w jednym przypadku rażące, wręcz skandaliczne zachowanie turystów na terenie 

pola namiotowego w Noblinach, przejawiające się pozostawieniem bardzo dużej ilości śmieci i 

nieczystości, ogólny bałagan stworzony przez przebywające tam osoby. 

W związku z zaistniałą sytuacją komisja wnioskuje, aby Straż Miejska w Bornem Sulinowie 

minimum raz w tygodniu w różnych okresach czasowych kontrolowała kąpieliska, miejsca 

biwakowania pod kątem zachowania czystości i porządku na tych terenach. 

Komisja zwróciła także uwagę na stan drzewostanu pod kątem drzew stwarzających zagrożenie 

bezpieczeństwa na terenach miejsc rekreacyjnych, kąpielowych i pól biwakowych.  

Mając powyższe na uwadze komisja wnioskuje o dokonanie w trybie pilnym przeglądu 

drzewostanu na terenie pomiędzy plażą Marina i „Słoneczną”, na terenie rekreacyjnym nad 

jeziorem Sarcze w Jeleniu oraz na ścieżce rowerowej przed wjazdem na nasyp kolejowy w 

Bornem Sulinowie. 

Ponadto komisja wnioskuje o : 

1) wystąpienie do Wód Polskich z zapytaniem, czy technicznie możliwe jest wykonanie 

promenady (ścieżki spacerowej) w pasie nadbrzeżnym Jeziora Pile; 
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2) podjęcie działań zmierzających do naprawy chodnika od stacji kolejowej w Silnowie do 

Silnowa Dolnego; 

3) wznowienie granic dzierżawionych działek przy plaży Marina w Bornem Sulinowie; 

4) wyjaśnienie na jakich warunkach i na jaki okres są sporządzane umowy dzierżawy działek przy 

plaży Marina w Bornem Sulinowie, w tym o podanie czy w zawartych umowach dzierżawy 

znajduje się zapis o możliwości poddzierżawiania. Obecnie na tych działkach parkują 

samochody i kampery oraz znajdują się łodzie i namioty. 

Komisja oczekuje od Burmistrza Bornego Sulinowa pisemnej odpowiedzi na zgłoszone wnioski. 

Reasumując, w oparciu o materiał pisemny oraz uzyskane wyjaśnienia, Komisja Rozwoju 

pozytywnie oceniła stan przygotowania Gminy Borne Sulinowo do sezonu turystycznego w 

2023 roku.”. 

Pisemna opinia Komisji Rozwoju w tym zakresie stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy ktoś ma pytania do 

informacji, do opinii odnośnie stanu przygotowania do sezonu turystycznego. 

Pytań nie zadawano. 

Ad 11. Rozpatrzenie raportu o stanie Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że radni otrzymali w ustawowym 

terminie Raport o stanie Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok. Obowiązek opracowania raportu o 

stanie gminy wynika z art. 28aa ust. 1 i 2 ustawy o samorządzie gminnym, który stanowi, że 

burmistrz co roku do dnia 31 maja przedstawia radzie gminy raport o stanie gminy obejmujący 

podsumowanie działalności burmistrza w roku poprzednim, w szczególności realizację polityk, 

programów i strategii, uchwał rady gminy. 

Nad przedstawionym raportem o stanie gminy przeprowadza się debatę, w której zabierają głos: 

a) radni bez ograniczeń czasowych, 

b) mieszkańcy - po uprzednim pisemnym zgłoszeniu udziału w debacie do przewodniczącego 

rady, popartym podpisami co najmniej 20 osób. Zgłoszenie składa się najpóźniej w dniu 
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poprzedzającym dzień, na który została zwołania sesja, podczas której ma być przedstawiony 

raport o stanie gminy. 

Poinformował, że mieszkańcy nie zgłosili udział w debacie nad raportem o stanie gminy. 

Po tym udzielił głosu Burmistrzowi Bornego Sulinowa pani Dorocie Chrzanowskiej. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska przedstawiła w skrócie Raport o stanie Gminy Borne Sulinowo za 

2022 rok, omawiając działania w poszczególnych zakresach funkcjonowania samorządu Gminy 

Borne Sulinowo. Podkreśliła, że celem tego raportu jest ukazanie stanu gminy oraz umożliwienie 

wszystkim zainteresowanym osobom wglądu  w sytuację gospodarczą i społeczną naszej gminy. 

Powiedziała, że w jej ocenie raport zawiera wszystkie ważne elementy, które mówią o stanie 

Gminy Borne Sulinowo, dostępności do dóbr publicznych, które wynikają z kompetencji gminy 

oraz pokazują stan faktyczny wszystkich obszarów naszej działalności, które były realizowane w 

2022 roku. Podziękowała zarówno Zastępcy Burmistrza za dotychczasową współpracę, jak i pani 

Skarbnik, pani Sekretarz, wszystkim kierownikom urzędu, wszystkim pracownikom. Podziękowała 

też radnym za wyrozumiałość, za współpracę, za dobrą atmosferę naszej wspólnej pracy i 

wszystkim dyrektorom jednostek podległych gminie, iż tak naprawdę pomimo tego, że czas jest 

trudny i tej pracy jest bardzo dużo, to mamy się czym pochwalić. Stwierdziła iż wie, że potrzeb 

jest dużo, że chciałoby się może świetlic w każdej miejscowości, tak jak wspominaliśmy o 

drogach, czy chcielibyśmy, żeby nasza infrastruktura sportowa nad jeziorami wyglądała coraz 

lepiej, ale dokładamy wszelkich starań, aby to rozwijać, aby zmieniać naszą gminę i aby nie 

zmarnować też tego czasu, który nam dano. 

Raport o stanie Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol podziękował za wyczerpujące informacje i 

zwrócił się do radnych, czy ktoś chce zabrać głos w debacie. 

Radna Anetta Chołody zwróciła uwagę na raport, że jest bardzo obszerny i dzięki temu raportowi 

wiemy, ile się dzieje w naszej gminie, bo dzieje się bardzo dużo. Pani Burmistrz powiedziała 

wszystko prawie co chciałoby się samemu też powiedzieć, ale przede wszystkim chce zwrócić 

uwagę na inwestycje, które tu są robione, bo jest ich mnóstwo, a nasza gmina jest coraz 

piękniejsza. Mówiła też o tych wioskach, bo jest ze wsi i widzi jak każda wieś pięknieje, i ta 

najmniejsza i te większe wioski są coraz ładniejsze. Nasze szkoły jak najbardziej przepiękne. To, co 

się robi, to widać, ale ten raport pokazuje nam to wszystko, przede wszystkim też fundusz 
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sołecki, który umożliwia nam na tych wioskach rozwijanie się tych wsi. Zwróciła też uwagę na 

ilość organizacji pozarządowych, ile my mamy w naszej gminie, a one naprawdę robią taką dobrą 

robotę, że promują gminę i miasto jak najbardziej. Po tym zapytała, jakie trudności są przy 

projektowaniu tego raportu. Na jakie takie większe trudności napotykacie. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska powiedziała, że za konstruowanie i zbieranie informacji 

odpowiada Sekretarz Gminy, a ona dostaje gotowy dokument. 

Sekretarz Gminy Beata Czarnecka-Herbaczewska odpowiedziała, że nie ma większych trudności. 

Wypracowaliśmy sobie przez te kilka lat już taki system, który się sprawdza, czyli poszczególni 

kierownicy dostali informację o tym, że mają przygotować dane do raportu. Te dane składają, 

gdzieś tam je uzupełniamy, wychodzą nowe rzeczy, które w poprzednich latach np. nie istniały 

albo nie były ujęte w raporcie. Tak, więc jakby ta praca się układa nam bardzo dobrze, 

współpracujemy z paniami dyrektorkami i kierowniczkami naszych jednostek organizacyjnych i 

one również te wszystkie dane do raportu nam przekazują na czas, w odpowiednim momencie, 

więc to wszystko jest. 

Radna Anetta Chołody powiedziała, iż bardzo dobrze, że taka współpraca jest i przyznała, że jest 

dumna z tego raportu, który tu jest wypracowany, jest taki jaki powinien być, więc naprawdę 

miło się czyta. 

Więcej głosu w debacie nad raportem o stanie Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok nie zabierano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeszedł do kolejnego punktu tj. podjęcia 

uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania dla Burmistrza Bornego Sulinowa. Przed tym 

poinformował, że uchwałę w sprawie udzielenia burmistrzowi wotum zaufania rada gminy 

podejmuje bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady (art. 28aa ust. 9 ustawy o 

samorządzie gminnym) - czyli w naszym przypadku musi być 8 głosów za. 

Następnie przeprowadził głosowanie imiennie nad projektem uchwały w sprawie udzielenia 

wotum zaufania dla Burmistrza Bornego Sulinowa: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
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Uchwała Nr LIV/926/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie udzielenia wotum zaufania dla Burmistrza Bornego Sulinowa została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zarządził przerwę do godziny 15.15. 

Po przerwie Przewodniczący RM wznowił obrady - w sesji uczestniczyło 12 radnych. 

Ad 12. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo 

za 2022 rok, sprawozdania finansowego Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok oraz 

informacji o stanie mienia komunalnego Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący RM Mariusz Gorgol zwrócił się do Przewodniczącego Komisji Budżetowo-

Gospodarczej o przedstawienie opinii o wykonaniu budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski przedstawił opinię komisji 

o treści: 

„Zgodnie z uchwałą Nr XXXIX/604/2021 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 30 grudnia 

2021 r. w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Borne Sulinowo na rok 2022 plan budżetu gminy 

zakładał: 

- po stronie dochodów 60.097.488,00 zł, 

- po stronie wydatków  70.093.439,00 zł. 

W trakcie roku budżetowego plan budżetu ulegał zmianom i na dzień 31 grudnia 2022 r. wynosił: 

- po stronie dochodów 62.937.400,73zł, 

- po stronie wydatków  69.681.247,89zł. 

Dochody budżetowe wykonano w kwocie 62.220.858,06zł, co stanowi 98,86% planu. 

Wydatki budżetowe zrealizowano w kwocie 67.324.534,88zł, co stanowi 96,62% planu. 

Budżet Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok zamknął się deficytem w wysokości 5.103.676,82zł, 

przy planowanym deficycie na kwotę 6.743.847,16zł, który zostanie pokryty z zaciągniętych 

kredytów i przychodami jst z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym 

budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych.  
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Zobowiązania finansowe budżetu Gminy Borne Sulinowo na koniec 2022 roku stanowiły kwotę 

17.516.714,74zł, w tym kredyty i pożyczki 14.219.445,79zł oraz zobowiązania niewymagalne z 

tytułu dostaw, usług, dopłat, składek, podatków i dodatkowego wynagrodzenia rocznego 

3.297.268,95zł. Zobowiązania ogółem uległy zwiększeniu w stosunku do 2021 roku o kwotę 

4.244.772,02zł. 

W toku wykonywania budżetu nie wystąpiły zobowiązania wymagalne w jednostkach 

budżetowych gminy. Wystąpiło nieznaczne zobowiązanie wymagalne w instytucji kultury – 

Miejskiej Bibliotece Publicznej w Bornem Sulinowie w kwocie 289,17 zł, które zostało 

uregulowane i nie poniesiono z tego tytułu dodatkowych kosztów w postaci odsetek za zwłokę. 

Należności na dzień 31 grudnia 2022 r. stanowiły kwotę 8.965.800,67zł, w tym wymagalne 

6.760.204,45zł. Ze sprawozdania wynika, że największe należności wymagalne są z tytułu 

podatku od nieruchomości od osób prawnych i fizycznych 2.843.083,78zł – stanowią 42% 

wszystkich należności wymagalnych oraz z tytułu wypłaconych zaliczek alimentacyjnych i 

funduszu alimentacyjnego 2.742.122,70zł – stanowią 41 % wszystkich należności wymagalnych. 

Wydatki na finansowanie inwestycji na plan 12.220.511,64zł wykonano w wysokości 

11.052.285,30zł, co stanowi 90,44% planu. 

Planowane wydatki bieżące w wysokości 57.460.736,25zł zrealizowano w kwocie 

56.272.249,58zł, co stanowi 97,93% planu. 

Komisja przeanalizowała sprawozdanie finansowe za 2022 rok składające się z: 

1) bilansu z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok, 

2) łącznego bilansu obejmującego dane wynikające z bilansów jednostek budżetowych Gminy 

Borne Sulinowo, 

3) łącznego rachunku zysków i strat (wariant porównawczy) obejmującego dane wynikające z 

rachunków zysków i strat jednostek budżetowych Gminy Borne Sulinowo, 

4) łącznego zestawienia zmian w funduszu obejmującego dane wynikające z zestawień zmian w 

funduszach jednostek budżetowych Gminy Borne Sulinowo, 

5) łącznej informacji dodatkowej obejmującej dane wynikające z informacji dodatkowych 

jednostek budżetowych gminy. 
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Do powyższych sprawozdań nie wniesiono uwag. 

Komisja Budżetowo-Gospodarcza nie wniosła uwag do wykonania dochodów i wydatków 

budżetowych, gdyż końcowe kwoty zarówno planu dochodów jak i wydatków są zgodne z 

uchwałami Rady Miejskiej oraz z zarządzeniami Burmistrza Bornego Sulinowa wprowadzającymi 

zmiany w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2022 rok w trakcie roku budżetowego. 

W realizacji wydatków nie zauważono przypadków naruszenia dyscypliny finansów publicznych. 

Z przedstawionego sprawozdania wynika, że dług Gminy Borne Sulinowo na koniec 2022 r. z 

tytułu kredytów, pożyczek i zobowiązań wymagalnych wyniósł 14.219.445,79zł, co stanowi 

22,85% do wykonanych dochodów ogółem, a więc zachowana została relacja wynikająca z art. 

243 ust. 1 ustawy o finansach publicznych. 

Zachowana została także relacja wynikająca z art. 242 ust. 2 ustawy o finansach publicznych, a 

mianowicie, że na koniec roku budżetowego wykonane wydatki bieżące nie mogą być wyższe niż 

wykonane dochody bieżące powiększone o nadwyżkę budżetową z lat ubiegłych i wolne środki, z 

wyjątkiem wydatków bieżących z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust.3 w przypadku, 

gdy środki te nie zostały przekazane w danym roku budżetowym. 

Podsumowując Komisja Budżetowo-Gospodarcza pozytywnie zaopiniowała wykonanie 

budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok i popiera wniosek Komisji Rewizyjnej o udzielenie 

Burmistrzowi Bornego Sulinowa absolutorium z tytułu wykonania budżetu gminy za rok 2022.”. 

Pisemna opinia Komisji Budżetowo-Gospodarczej w tym zakresie stanowi załącznik nr 18 do 

protokołu. 

Przewodniczący RM Mariusz Gorgol zwrócił się do przewodniczącego Komisji Rozwoju o 

przedstawienie opinii komisji. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler przeczytał opinię Komisji Rozwoju o treści: 

„Komisja Rozwoju oceniając wykonanie budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok, analizowała 

dochody i wydatki w działach budżetu dotyczących zakresu działania komisji, a mianowicie: 

zdrowia, pomocy społecznej, bezpieczeństwa publicznego, ochrony środowiska, kultury fizycznej, 

turystyki, oświaty i kultury. 
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Wykonanie dochodów przedstawiało się następująco: 

1) dział 630 Turystyka – na plan po zmianach 1.779.561,83zł wykonano 1.791.769,38zł, co 

stanowi 100,69% planu; 

2) dział 754 Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa – na plan po zmianach 

1.190.753,72zł wykonano 1.174.780,37zł, co stanowi 98,66% planu; 

3) dział 801 Oświata i wychowanie - na plan po zmianach 649.794,29zł wykonano 663.033,34zł, 

co stanowi 102,04% planu; 

4) dział 851 Ochrona zdrowia - plan po zmianach 780,00zł wykonano w 100%. 

5) dział 852 Pomoc społeczna - na plan po zmianach 3.171.674,20zł wykonano 3.122.690,38zł, 

co stanowi 98,46% planu; 

6) dział 853 Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej - na plan po zmianach 

4.454.899,63zł wykonano 4.408.665,96zł, co stanowi 98,96% planu; 

7) dział 854 Edukacyjna opieka wychowawcza - na plan po zmianach 42.485,00zł wykonano 

32.401,19zł, co stanowi 76,27% planu (niskie wykonanie dochodów z tego tytułu 

spowodowane, podobnie jak w roku ubiegłym, zwrotem niewykorzystanej dotacji na 

stypendia socjalne); 

8) dział 855 Rodzina - na plan po zmianach 9.184.535,00zł wykonano 8.340.757,73zł, co stanowi 

90,81% planu; 

9) dział 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska - na plan po zmianach 3.950.243,17zł 

wykonano 3.995.166,99zł, co stanowi 101,14% planu; 

10) dział 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego – na plan po zmianach 50.000,00zł 

wykonano 49.760,00zł, co stanowi 99,52% planu; 

11) dział 926  Kultura fizyczna - plan po zmianach 30.000,00zł wykonano w 100%. 

Wykonanie wydatków przedstawiało się następująco: 

1) dział 630 Turystyka - plan po zmianach w wysokości 2.615.331,97zł wykonano w kwocie 

2.531.598,71zł, co stanowi 96,80% planu; 

2) dział 754 Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa - plan po zmianach w 

wysokości 1.914.691,63zł wykonano w kwocie 1.772.768,57zł, co stanowi 92,59% planu; 

3) dział 801 Oświata i wychowanie - plan po zmianach w wysokości 19.413.807,69zł wykonano 

w kwocie 18.580.089,89zł, co stanowi 95,71% planu; 
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4) dział 851 Ochrona zdrowia – plan po zmianach w wysokości 428.564,69zł wykonano w 

kwocie 388.181,21zł, co stanowi 90,58% planu; 

5) dział 852 Pomoc społeczna - plan po zmianach w wysokości 5.941.923,05zł wykonano w 

kwocie 5.822.235,38zł, co stanowi 97,99% planu; 

6) dział 853 Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej - na plan po zmianach 

4.454.899,63zł wykonano 4.408.665,96zł, co stanowi 98,96% planu; 

7) dział 854 Edukacyjna opieka wychowawcza - plan po zmianach w wysokości 86.307,00zł 

wykonano w kwocie 67.630,88zł, co stanowi 78,36% planu (niskie wykonanie wydatków 

wynika z niższego niż zabezpieczono w planie wykorzystania środków na stypendia socjalne i 

niezrealizowanie gminnych konkursów przedmiotowych w szkołach); 

8) dział 855 Rodzina - plan po zmianach w wysokości 8.708.865,99zł wykonano w kwocie 

8.427.382,98zł, co stanowi 96,77% planu; 

9) dział 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska - plan po zmianach w wysokości 

6.934.373,08zł wykonano w kwocie 6.777.862,58zł, co stanowi 97,74% planu; 

10) dział 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego - plan po zmianach w wysokości 

4.019.808,98zł wykonano w kwocie 3.996.215,71zł, co stanowi 99,41% planu; 

11) dział 926 Kultura fizyczna - plan po zmianach w wysokości 325.357,97zł wykonano w kwocie 

312.444,25zł, co stanowi 96,03% planu. 

Komisja Rozwoju nie wniosła uwag zarówno do wykonanych dochodów jak i wydatków 

budżetowych, których opiniowanie należy do kompetencji komisji i pozytywnie zaopiniowała 

realizację budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok.”. 

Pisemna opinia Komisji Rozwoju w tym zakresie stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Następnie Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do Wiceprzewodniczącej 

Rady Miejskiej Elżbiety Niepelt o zapoznanie z treścią uchwały Nr 50.14.4.2023 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 21 kwietnia 2023 r. w sprawie 

wydania opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok wraz z 

informacją o stanie mienia. 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Elżbieta Niepelt przeczytała treść uchwały Nr 50.14.4.2023 

Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 21 kwietnia 2023 r. w 
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sprawie wydania opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok 

wraz z informacją o stanie mienia. 

Powyższa uchwała stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Po tym Przewodniczący RM Mariusz Gorgol zapytał, czy ktoś z radnych chce zabrać głos odnośnie 

wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok. 

Głosu nie zabierano. 

Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad 

projektem uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy 

Borne Sulinowo za 2022 rok wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo 

za 2022 rok: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/927/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminy Borne Sulinowo za 

2022 rok wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok 

została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

W dalszej kolejności Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do 

przewodniczącej Komisji Rewizyjnej o przedstawienie wniosku komisji w sprawie udzielenia 

absolutorium. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Joanna Grosicka przeczytała treść wniosku komisji w sprawie 

udzielenia Burmistrzowi Bornego Sulinowa absolutorium z tytułu wykonania budżetu Gminy za 

rok 2022 w brzmieniu: 

„Wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 7 czerwca 2023 r. w 

sprawie udzielenia Burmistrzowi Bornego Sulinowa absolutorium z tytułu wykonania budżetu 

Gminy za rok 2022. 
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Na podstawie art. 18a ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2023 

r. poz. 40 z późn. zmianami) oraz art. 270 ust. 2 i ust. 3 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009r. o 

finansach publicznych (Dz. U. z 2022 r. poz. 1634 z późn. zmianami) Komisja Rewizyjna Rady 

Miejskiej w Bornem Sulinowie po rozpatrzeniu: 

- sprawozdania finansowego Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok, 

- sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 r. wraz z opinią 

Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, 

- informacji o stanie mienia Gminy Borne Sulinowo postanawia, co następuje: 

1) pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 r., 

2) zwraca się do Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z wnioskiem o udzielenie absolutorium 

Burmistrzowi Bornego Sulinowa z tytułu wykonania budżetu za 2022 r. 

Uzasadnienie. Komisja Rewizyjna Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie na posiedzeniach w dniach 

6 i 7 czerwca 2023 r. rozpatrzyła sprawozdanie finansowe Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok, 

sprawozdanie Burmistrza z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 r. wraz z opinią 

Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, informację o stanie mienia Gminy Borne 

Sulinowo oraz wysłuchała ustnych wyjaśnień Skarbnika Gminy Lidii Ławrukajtis i stwierdziła: 

1. Przedłożone komisji sprawozdanie finansowe za 2022 rok składa się z: 

1) bilansu z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok, 

2) łącznego bilansu obejmującego dane wynikające z bilansów jednostek budżetowych 

Gminy Borne Sulinowo, 

3) łącznego rachunku zysków i strat (wariant porównawczy) obejmującego dane wynikające 

z rachunków zysków i strat jednostek budżetowych Gminy Borne Sulinowo, 

4) łącznego zestawienia zmian w funduszu obejmującego dane wynikające z zestawień 

zmian w funduszach jednostek budżetowych Gminy Borne Sulinowo, 

5) łącznej informacji dodatkowej obejmującej dane wynikające z informacji dodatkowych 

jednostek budżetowych gminy. 

2. Sprawozdanie finansowe zostało sporządzone na podstawie danych księgowych wynikających 

z zamknięcia ksiąg rachunkowych na dzień 31 grudnia 2022 r. Dane zawarte w bilansie z 

wykonania budżetu są zgodne z danymi wynikającymi z ewidencji księgowej organu, 

natomiast dane zawarte w łącznym rachunku zysków i strat, łącznym zestawieniu zmian w 
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funduszu oraz w informacji dodatkowej są zgodne z jednostkowymi sprawozdaniami 

jednostek budżetowych. 

Ze sprawozdania wynika, że: 

1) w bilansie z wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok aktywa i pasywa 

zamknęły się kwotą 6.978.172,65zł, 

2) w bilansie z wykonania budżetów jednostek budżetowych aktywa i pasywa zamknęły się 

kwotą 164.070.583,18zł, 

3) w rachunku zysków i strat jednostek budżetowych wynik finansowy zamknął się zyskiem 

w wysokości 9.665.659,84zł, 

4) fundusz jednostek budżetowych wyniósł 160.383.016,43zł, 

5) w informacji dodatkowej zawarto część opisową do ww. sprawozdań finansowych. 

3. Ze sprawozdania z wykonania budżetu wynika, że: 

1) planowane dochody budżetowe w kwocie 62.937.400,73zł, wykonano w kwocie 

62.220.858,06zł, co stanowi 98,86% planu, w tym: 

a) planowane dochody własne w kwocie 26.888.664,06zł, wykonano w kwocie 

26.281.545,56zł, co stanowi 97,63% planu; 

2) planowane wydatki budżetowe w kwocie 69.681.247,89zł, zrealizowano w kwocie 

67.324.534,88zł, co stanowi 96,62 planu, w tym: 

a) planowane wydatki majątkowe w kwocie 12.220.511,64zł, zrealizowano w kwocie 

11.052.285,30zł, co stanowi 90,44% planu, 

b) planowane wydatki bieżące w kwocie 57.460.736,25zł, zrealizowano w kwocie 

56.272.249,58zł, co stanowi 97,93% planu; 

3) w 2022 roku Gmina Borne Sulinowo zaciągnęła kredyt w wysokości 5.922.000,00 zł, 

którego spłata nastąpi w latach 2022-2034 z dochodów własnych gminy; 

4) planowane rozchody na spłatę kredytów i pożyczek wykonano w kwocie 1.886.592,35zł, 

co stanowi 100% planu; 

5) na koniec roku 2022 wystąpiły zobowiązania niewymagalne w łącznej wysokości 

3.297.268,95zł i były one niższe o 280.023,19zł w stosunku do 2021 r.; 

6) na koniec 2022 roku nie wystąpiły zobowiązania wymagalne w jednostkach budżetowych 

gminy, ale wystąpiło nieznaczne zobowiązanie wymagalne w instytucji kultury, tj. 

Miejskiej Bibliotece Publicznej w Bornem Sulinowie w kwocie 289,17zł, które wynika z 

faktury za materiały biurowe z terminem płatności 29 grudnia 2022 r.; zobowiązanie 
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zostało uregulowane, a instytucja kultury nie poniosła z tego tytułu dodatkowych kosztów 

w postaci odsetek za zwłokę; 

7) należności wynosiły 8.965.800,67zł i wzrosły w stosunku do 2021 r. o kwotę 198.056,88zł, 

w tym wymagalne 6.760.204,45zł. Kwota ta jest wyższa od należności wykazanych w 

sprawozdaniu Rb-N o 251.154,29 zł, tj. o wykazywane w sprawozdaniu Rb-27S zaległe 

należności budżetu państwa z tytułu nienależnie pobranych świadczeń wychowawczych, 

świadczeń rodzinnych, zasiłków i stypendiów socjalnych oraz odsetki za zwłokę od 

należności innych niż podatkowe; 

8) dług Gminy Borne Sulinowo na koniec 2022 r. z tytułu kredytów, pożyczek i zobowiązań 

wymagalnych wyniósł 14.219.445,79zł, co stanowi 22,85% wykonanych dochodów 

ogółem – zachowana została relacja wynikająca z art. 243 ust. 1 ustawy o finansach 

publicznych; 

9) w toku wykonywania budżetu nie wystąpiły przekroczenia planowanych wydatków w 

żadnym dziale i rozdziale klasyfikacji budżetowej; 

10) zadania inwestycyjne były realizowane zgodnie z budżetem gminy oraz wykazem 

przedsięwzięć przyjętym w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2022-2034 i w 2022 

roku wydatkowano na te zadania 11.052.285,30zł, tj. 90,44% wszystkich wydatków 

inwestycyjnych przewidzianych na ten rok; 

11) wszystkie jednostki pomocnicze gminy (sołectwa i osiedla) wykorzystały w niemal pełnej 

wysokości przewidziane w budżecie gminy środki do ich dyspozycji, w tym fundusz 

sołecki, bowiem plan w kwocie 429.332,00zł wykonano w wysokości 429.087,17zł, co 

stanowi 99,94% planu; 

12) wykorzystanie dotacji przez organizacje pozarządowe, które zostały przyznane w drodze 

konkursów organizowanych przez Burmistrza Bornego Sulinowa i w trybie 

pozakonkursowym tzw. małych grantów oraz dotacji udzielonych pozostałym 

stowarzyszeniom, nie budzi zastrzeżeń, gdyż nie stwierdzono uchybień w tym zakresie – 

plan w kwocie 276.250,00zł zrealizowano w wysokości 272.301,91zł, co stanowi 98,57%  

planu; 

13) realizacja wydatków z Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na 2022 rok jest zgodna z 

zatwierdzonymi preliminarzami wydatków i nie budzi zastrzeżeń - na plan w kwocie 

297.304,69zł  wydatkowano 259.192,20zł, co stanowi 87,18% planu; 
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14) kwota umorzeń na koniec 2022 r. wyniosła 7.800,00zł i zmalała w stosunku do 2021 r. o 

kwotę 17.818,00zł. 

4. Na dzień 31 grudnia 2022 r. budżet Gminy Borne Sulinowo zamknął się deficytem 

budżetowym w wysokości 5.103.676,82zł, który zostanie pokryty z zaciągniętych kredytów i 

przychodami jst z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, 

wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych ze 

szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach. 

5. Z informacji o stanie mienia wynika, że w okresie od 1 stycznia do 31 grudnia 2022 r. 

Burmistrz Bornego Sulinowa dokonał zbycia nieruchomości wchodzących w skład zasobu 

Gminy Borne Sulinowo na łączną kwotę 1.017.170,00zł. 

6. Po zapoznaniu się z przychodami i wydatkami dochodów gromadzonych na wydzielonym 

rachunku wypracowanych przez placówki oświatowe podległe Gminie Borne Sulinowo, nie 

stwierdzono nieprawidłowości w tym zakresie. Stan środków obrotowych na początek roku 

stanowił kwotę w wysokości 24.939,54zł. Planowane przychody w łącznej kwocie 

409.150,00zł zrealizowano w kwocie 447.720,93zł, co stanowi 109,43% planu. Natomiast 

planowane rozchody w łącznej kwocie 409.150,00zł wykonano w kwocie 425.985,18zł, co 

stanowi 104,11% planu. Stan środków obrotowych na koniec roku stanowił kwotę 

46.675,29zł. 

7. Po zapoznaniu się ze sprawozdaniami z wykonania planów finansowych przez instytucje 

kultury tj. Centrum Kultury i Rekreacji oraz Miejską Bibliotekę Publiczną, komisja nie 

stwierdziła nieprawidłowości w przebiegu ich wykonania. 

8. Wszystkie podległe jednostki nie zalegają z płatnościami w podatkach do Urzędu Skarbowego 

oraz składek do Zakładu Ubezpieczeń Społecznych. 

9. Końcowe kwoty planu dochodów i wydatków podane w sprawozdaniu z wykonania budżetu 

Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok są zgodne z prawnie dokonanymi zmianami, tj. uchwałami 

Rady Miejskiej i zarządzeniami Burmistrza Bornego Sulinowa wprowadzającymi zmiany w 

budżecie gminy w trakcie roku budżetowego. 

Komisja Rewizyjna oceniając całokształt spraw związanych z wykonaniem budżetu Gminy Borne 

Sulinowo za 2022 rok, w trakcie roku budżetowego 2022 i w I półroczu 2023 r. przeprowadziła 

kontrole: 
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1) w dniu 13 września 2022 r. w Urzędzie Miejskim w Bornem Sulinowie w zakresie wykonania 

budżetu Gminy Borne Sulinowo za I półrocze 2022 r.; 

2) w dniach 21 i 30 września oraz 18 października 2022 r. w Miejsko-Gminnym Ośrodku Pomocy 

Społecznej w Bornem Sulinowie w zakresie działalności statutowej, realizacji budżetu i 

prawidłowości dokonywania wydatków, stanu należności i zobowiązań, stanu zatrudnienia, 

terminowości regulowania zobowiązań m.in. z tytułu podatków i składek ZUS, realizacji zadań 

i obowiązków wynikających z ustawy Prawo budowlane – „rozdz.6 utrzymanie obiektów 

budowlanych” oraz ustawy o ochronie p.poż. – „rozdz. 2 zapobieganie pożarowi, klęsce 

żywiołowej lub innemu miejscowemu zagrożeniu”; 

3) w dniach 20 października oraz 9 i 28 listopada 2022 r. w Straży Miejskiej w Bornem Sulinowie 

w zakresie organizacji pracy, realizacji zadań i gospodarowania środkami finansowymi w 

ramach budżetu gminy; 

4) w dniach 28 lutego oraz 2 i 31 marca 2023 r. w Szkole Podstawowej im. Jana Nowaka-

Jeziorańskiego w Bornem Sulinowie w zakresie stanu zatrudnienia, regulaminów 

wynagradzania, działalności stołówki, inwentaryzacji mienia, realizacji budżetu za 2022 rok i 

prawidłowości dokonywania wydatków, stanu zaległości oraz terminowości regulowania 

zobowiązań z tytułu podatków i składek ZUS; 

5) w dniach 18 i 20 kwietnia oraz 8 i 11 maja 2023 r. w Szkole Podstawowej im. Pierwszych 

Osadników w Łubowie w zakresie stanu zatrudnienia, regulaminów wynagradzania, 

działalności stołówki, inwentaryzacji mienia, realizacji budżetu za 2022 rok i prawidłowości 

dokonywania wydatków, stanu zaległości oraz terminowości regulowania zobowiązań z tytułu 

podatków i składek ZUS; 

6) w dniach 20 kwietnia oraz 8, 11 i 30 maja 2023 r. w Urzędzie Miejskim w Bornem Sulinowie w 

zakresie stanu realizacji zadania inwestycyjnego pn. „Budowa sali gimnastycznej przy Szkole 

Podstawowej w Łubowie”. 

Z protokołów kontroli wynika, że Komisja Rewizyjna nie wniosła uwag i zastrzeżeń do realizacji 

budżetów za okresy objęte kontrolą. 

Na podstawie powyższych danych oraz przeprowadzonych czynności sprawdzających Komisja 

Rewizyjna ocenia, że Burmistrz Bornego Sulinowa realizując zadania związane z wykonaniem 

budżetu, kierował się zasadą celowości, legalności, rzetelności i oszczędności w gospodarowaniu 

środkami publicznymi. 

Komisja nie stwierdziła uchybień w tym zakresie. 



41 
 
W związku z powyższym, Komisja Rewizyjna pozytywnie opiniuje wykonanie budżetu Gminy 

Borne Sulinowo za 2022 rok i postanawia wystąpić do Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z 

wnioskiem o udzielenie Burmistrzowi Bornego Sulinowa absolutorium z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2022.”. 

Wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia Burmistrzowi Bornego Sulinowa 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok stanowi załącznik 

nr 23 do protokołu. 

Następnie Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do Wiceprzewodniczącego 

Rady Miejskiej Dariusza Palickiego o przedstawienie opinii RIO o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady 

Miejskiej w Bornem Sulinowie w sprawie absolutorium. 

Wiceprzewodniczący RM Dariusz Palicki przeczytał treść uchwały Nr 50.14.6.2023 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 14 czerwca 2023 r. w sprawie 

wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w sprawie 

absolutorium. 

Powyższa uchwała stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy ktoś chce zabrać głos. 

Głosu nie zabierano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały w sprawie udzielenia absolutorium z tytułu wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo 

za 2022 rok: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/928/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie udzielenia absolutorium z tytułu wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo za 2022 

rok została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
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Po podjęciu powyższej uchwały Burmistrz Dorota Chrzanowska podziękowała Przewodniczącemu 

Rady oraz radnym, Zastępcy Burmistrza, Skarbnikowi Gminy, kierownikom referatów za 

współpracę przy wykonywaniu budżetu.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol w imieniu całej Rady Miejskiej podziękował Pani 

Burmistrz za wzorowe wykonanie budżetu. Pogratulował jednogłośnego udzielenia absolutorium 

i wręczył Pani Burmistrz bukiet kwiatów. 

Więcej głosu w tym punkcie obrad nie zabierano. 

Ad 13. Podjęcie uchwał. 

13.1. Podjęcie uchwały w sprawie powołania Zespołu Opiniującego kandydatów na 

ławników. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol poinformował, że 31 grudnia 2023 roku kończy się 

kadencja ławników sądów powszechnych 2020-2023. Prezes Sądu Okręgowego w Koszalinie 

podał liczbę ławników na kadencję 2024-2027, którzy winni być wybrani przez Radę Miejską w 

Bornem Sulinowie: do Sądu Rejonowego w Szczecinku 1 osoba, do Sądu Rejonowego w 

Szczecinku w zakresie prawa pracy 1 osoba. 

Wybory ławników odbywają się najpóźniej w październiku roku kalendarzowego, w którym 

upływa kadencja dotychczasowych ławników. Przed przystąpieniem do wyboru ławników rada 

gminy powołuje zespół, który przedstawia radzie na sesji swoją opinię o zgłoszonych 

kandydatach, w szczególności w zakresie spełnienia przez nich warunków określonych w ustawie. 

Radni otrzymali projekt uchwały zawierający w treści powołanie w skład Zespołu Opiniującego 

kandydatów na ławników tylko radcy prawnego Tomasza Wilickiego. Zaproponował, aby skład 

zespołu uzupełnić o 3 radnych, to jest po jednym przedstawicielu z klubów radnych: klubu 

radnych PiS, klubu radnych "Porozumienie Samorządowe" i klubu "Radni dla Gminy Borne 

Sulinowo". Po tym zwrócił się do poszczególnych klubów radnych, aby podawali swoich 

przedstawicieli. 

Zgłoszono poniższe kandydatury do składu osobowego Zespołu Opiniującego kandydatów na 

ławników: 
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1) Radna Marzena Gąsienica zgłosiła kandydaturę radnej Anetty Chołody, 

2) Radna Irena Lis zgłosiła kandydaturę radnej Joanny Grosickiej, 

3) Radny Dariusz Palicki zgłosił kandydaturę radnej Izabeli Jadwiżyc. 

Innych kandydatów do składu Zespołu Opiniującego kandydatów na ławników nie zgłoszono. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały uzupełnionym o nazwiska przedstawicieli poszczególnych klubów radnych, tj. Anetta 

Chołody, Joanna Grosicka i Izabela Jadwiżyc: 

- za głosowało 9 radnych, 

- przeciw nie głosował żaden radny, 

- wstrzymało się od głosu 3 radnych. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/929/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r.  

w sprawie powołania Zespołu Opiniującego kandydatów na ławników została podjęta i stanowi 

załącznik nr 28 do protokołu. 

13.2. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 1 roku 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy części 

nieruchomości gruntowej o powierzchni 6m2 z nieruchomości oznaczonej działką nr 4/9 w 

miejscowości Borne Sulinowo. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/930/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 1 roku nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

13.3. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 1 roku 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy części 

nieruchomości gruntowej o powierzchni 2500m2 z nieruchomości oznaczonej działką nr 87/119 w 

miejscowości Borne Sulinowo. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
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Uchwała Nr LIX/931/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 1 roku nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

13.4. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 3 lat 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy części 

budynku o powierzchni użytkowej 21,78m2 wraz z gruntem o powierzchni 21,78m2 z 

nieruchomości gruntowej oznaczonej działką nr 6/9 w miejscowości Jeleń. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/932/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 3 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
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13.5. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy części 

nieruchomości gruntowej o powierzchni 407m2 z nieruchomości oznaczonej działką nr 148/1 w 

miejscowości Krągi – oznaczona w terenie nr 71. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/933/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

13.6. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy części 

nieruchomości gruntowej o powierzchni 398m2 z nieruchomości oznaczonej działką nr 147/1 w 

miejscowości Krągi – oznaczona w terenie nr 75. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/934/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat nieruchomości stanowiącej własność 

Gminy Borne Sulinowo została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

13.7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy części 

nieruchomości gruntowej o powierzchni 429m2 z nieruchomości oznaczonej działką nr 147/1 w 

miejscowości Krągi – oznaczona w terenie nr 97,106. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/935/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie została wyrażenia zgody na dzierżawę na okres do 5 lat nieruchomości stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

13.8. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia skonsolidowanego bilansu Gminy 

Borne Sulinowo za 2022 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

zatwierdzenia skonsolidowanego bilansu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 
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Uchwała Nr LIX/936/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie zatwierdzenia skonsolidowanego bilansu Gminy Borne Sulinowo za 2022 rok została 

podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

13.9. Podjęcie uchwały w sprawie zbycia nieruchomości lokalowej stanowiącej 

własność Gminy Borne Sulinowo. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy lokalu 

mieszkalnego w miejscowości Krągi 67/2. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/937/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie zbycia nieruchomości lokalowej stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została 

podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

13.10. Podjęcie uchwały w sprawie nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości 

stanowiącej własność Skarbu Państwa. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

nieruchomości oznaczonej działką nr 19/3 w miejscowości Piława. 
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Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/938/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa 

została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

13.11. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia czasowego zakazu sprzedaży, 

podawania i spożywania napojów alkoholowych na określonym obszarze części Miasta 

Borne Sulinowo w celu zapewnienia porządku publicznego na czas XVIII Zlotu Pojazdów 

Militarnych w Bornem Sulinowie. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

wprowadzenia czasowego zakazu sprzedaży, podawania i spożywania napojów alkoholowych na 

określonym obszarze części Miasta Borne Sulinowo w celu zapewnienia porządku publicznego na 

czas XVIII Zlotu Pojazdów Militarnych w Bornem Sulinowie. 

Po tym zwrócił się do Komisji Rozwoju i Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinie odnośnie 

projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 



51 
 
Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/939/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wprowadzenia czasowego zakazu sprzedaży, podawania i spożywania napojów 

alkoholowych na określonym obszarze części Miasta Borne Sulinowo w celu zapewnienia 

porządku publicznego na czas XVIII Zlotu Pojazdów Militarnych w Bornem Sulinowie została 

podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

13.12. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatków 

w drodze inkasa, określenia inkasentów oraz wysokości wynagrodzenia za inkaso. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy zmiany w 

wykazie inkasentów sołectw Juchowo i Rakowo. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/940/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. 

zmieniająca uchwałę w sprawie zarządzenia poboru podatków w drodze inkasa, określenia 

inkasentów oraz wysokości wynagrodzenia za inkaso została podjęta jednogłośnie i stanowi 

załącznik nr 50 do protokołu. 

13.13. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne 

Sulinowo na 2023 rok. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

zwiększenia dochodów budżetu gminy o kwotę 967.303,35zł, zmniejszenia dochodów o kwotę 

480,00zł, zwiększenia wydatków o kwotę 966.823,35zł oraz dokonania zmian w planach 

dochodów i wydatków wyodrębnionych w budżecie gminy z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 

i z Funduszu Pomocy. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej i Komisji Rozwoju o opinie odnośnie 

projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Komisji Rozwoju Paweł Sztyler powiedział, że komisja wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 
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- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/941/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Borne Sulinowo na 2023 rok została podjęta 

jednogłośnie i stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

13.14. Podjęcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie 

finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2023-2034. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol powiedział, że projekt uchwały dotyczy 

wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na lata 2023-

2034. 

Po tym zwrócił się do Komisji Budżetowo-Gospodarczej o opinię odnośnie projektu uchwały. 

Przewodniczący Komisji Budżetowo-Gospodarczej Arkadiusz Malarski powiedział, że komisja 

wydała opinię pozytywną. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol zwrócił się do radnych, czy są pytania do projektu 

uchwały. 

Pytań nie zadawano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol przeprowadził głosowanie imienne nad projektem 

uchwały: 

- za głosowało 12 radnych, 

- głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

Uchwała Nr LIX/942/2023 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 29 czerwca 2023 r. w 

sprawie wprowadzenia zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Borne Sulinowo na 

lata 2023-2034 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 
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Opinie Komisji Budżetowo-Gospodarczej oraz Komisji Rozwoju odnośnie analizowanych 

projektów uchwał stanowią załączniki nr 55 i nr 56 do protokołu. 

Ad 14. Interpelacje i zapytania radnych. 

W punkcie sesji „Interpelacje i zapytania radnych” głosu nie zabierano. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol poinformował, że w okresie międzysesyjnym nie 

wpłynęły od radnych interpelacje i zapytania. 

Powiedział też, że w dniu 1 czerwca 2023 r. wpłynęła odpowiedź Burmistrza Bornego Sulinowa na 

interpelację radnego Artura Malinowskiego złożoną 18 maja 2023 r. w sprawie dróg gminnych w 

miejscowości Krągi oraz Łączno-Kolonia. Powyższą odpowiedź pismem przewodnim przekazał 

interpelantowi w dniu 2 czerwca 2023r. 

Ad 15. Wolne wnioski i informacje. 

W punkcie sesji „Wolne wnioski i informacje” głos zabrała radna Izabela Jadwiżyc, która 

podziękowała za zorganizowanie tak pięknych obchodów trzydziestolecia naszego miasta, bo 

wiele osób się w to włączyło. Wspaniałe przygotowania, wiele głosów od przede wszystkim 

rodziców o fantastycznej strefie dla dzieci i miejscu, że mogli wreszcie usiąść i obserwować swoje 

dzieci spokojnie. Dlatego uważa, że należą się serdeczne podziękowania za tak sprawną 

organizację, przygotowanie, no i za bezpieczny przebieg całego wydarzenia. 

Burmistrz Dorota Chrzanowska powiedziała, że podziękowania przekaże wszystkim tym, którzy 

byli zaangażowani. Poinformowała, że jutro spotyka się z tą grupą ludzi, która tak naprawdę 

najbardziej była zaangażowana w przygotowanie, zarówno z pracownikami naszej Biblioteki jak i 

Centrum Kultury i Rekreacji, żeby też podziękować tym osobom za pracę, za wkład. Starała się 

uczestniczyć we wszystkich tych wydarzeniach, ale nie zdążyła dotrzeć na tą strefę, która była dla 

dzieci, a wie, że wszyscy byli bardzo zadowoleni, że to był fajny pomysł. 
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Ad 16. Ustalenie terminu następnej sesji. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz Gorgol ustalił termin kolejnej sesji na dzień 28 września 

2023 r. (czwartek) godz. 14.30. Powiedział też, że w międzyczasie mogą zostać zwołane sesje na 

wniosek. 

Tematem sesji 28 września 2023 r. - oprócz punktów regulaminowych - będzie m.in.: 

1. Informacja Burmistrza na temat funkcjonowania Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych Spółki 

z o.o. w Bornem Sulinowie z uwzględnieniem zakresu prowadzonej działalności (np. 

gospodarka ciepłownicza, gospodarka odpadami, gospodarka komunalna, gospodarowanie 

cmentarzami komunalnymi i usługi pozostałe). 

2. Sprawozdania komisji Rady Miejskiej z prowadzonej działalności w I półroczu 2023 roku. 

3. Podjęcie uchwał. 

Poinformował również, że w planie pracy Rady Miejskiej na III kwartał br. ujęty został temat pn. 

„Ocena wykonania budżetu Gminy Borne Sulinowo, w tym kształtowania się wieloletniej 

prognozy finansowej za I półrocze 2023 roku”. 

Z dniem wejścia w życie ustawy z dniem 26 stycznia 2023 r. o zmianie ustaw w celu likwidowania 

zbędnych barier administracyjnych i prawnych (Dz. U. z 2023 r. poz. 803) uchylony został art. 266 

ustawy z dnia 27 sierpnia 2009r. o finansach publicznych, zgodnie z którym zarząd jednostki 

samorządu terytorialnego przedstawia organowi stanowiącemu jednostki samorządu 

terytorialnego i regionalnej izbie obrachunkowej w terminie do dnia 31 sierpnia:  

1) informację o przebiegu wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego za pierwsze 

półrocze; 

2) informację o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej, w tym o przebiegu realizacji 

przedsięwzięć o których mowa w art. 226 ust. 3; 

3) informację o przebiegu wykonania planu finansowego jednostki za pierwsze półrocze, 

uwzględniającą w szczególności stan należności i zobowiązań, w tym wymagalnych. 

Tym samym jednostki samorządu terytorialnego przestały być zobowiązane do opracowywania i 

przedkładania ww. informacji. 
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Ad 17. Zamknięcie sesji. 

W związku z wyczerpaniem ustalonego porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Mariusz 

Gorgol zamknął LIX (59) Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie. 

Sesja Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie trwała od godz. 13.00 do godz. 16.25. 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała: 

Anna Łozińska 

 

 

 

 

 


